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בשלב מסוים נירש הרב סלובטיצקי אל המזוזה שהיתה בשתח החנות, 
ואמר בקול רם: "אני שונה אלייך המזוזה, כדי שתהיי עֵדה לאחר מאה 
ועשרים שנותיי, שקיימתי את מצוות התוכחה שלי וניסיתי בכל כוחי 

לשכנע את בעל-הבית שיסרור את החנות, ואַתְּ רם תמשיכי להעיד לשני 
ריבון העולמים שהוא, החנווני, לא סרר את החנות!"

הראון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א, על דרכי התוכחה והחינוך

"וְלֹא יָכְלוּ אֶחָיו לַעֲנוֹת אֹתוֹ" )בראשית מ"ה, ר'(

"אבא כהן ברדלא אמר: אוי לנו מיום הדין אוי לנו מיום התוכחה... 
בתוכחתו,  לעמוד  יכולים  היו  ולא  היה,  שבטים  של  קטנן  יוסף 
לכשיבוא הקדוש ברוך הוא ויוכיח כל אחד ואחד לפי מה שהוא, על 

אחת כמה וכמה". )בראשית רבה צג, י(

בשנים האחרונות מתנהל מאבק חריף, בין ציבור שומרי התורה לבין 
שנתן  המיוחד  האות  השבת,  שמירת  סביב  האוכלוסיה  מגזרי  יתר 
הקב"ה בינו ובין עם ישראל. הבה נשמע כיצד משפיעים על יהודי 

לשמור שבת:
אריה  רבי  שלנו,  סב-המשפחה  עם  יחד  בשבת-קודש  הלכתי  פעם 
לוין זצ"ל, ולפתע נכנס ר' אריה לאחד מבתי הקפה הגדולים במרכז 
העיר, שהחל באותה תקופה לפתוח את שעריו בשבת, תוך גרימת 

חילולי שבת גדולים. 
ר' אריה נכנס לבית הקפה, עם השטריימל שלו, התיישב ליד אחד 
אינו  ויושב.  ויושב,  אריה  ר'  יושב  מאומה.  עשה  ולא  השולחנות, 
יושב  רק  לאיש.  קורא  ואינו  ראשו  מניד  לא  אחד,  אף  עם  משוחח 

ודומם.
כך במשך דקות ארוכות.

והנה פלאי פלאים: בעל הבית שהכיר את הצדיק, הבין את הרמז. 

לא עבר זמן רב עד שניגש אל ר' אריה, והבטיח לו שמעתה ואילך 
הוא ישמור על השבת ולא יפתח את העסק.

ישראל  ואהבת  השי"ת,  אהבת  של  ישירה  תוצאה  הוא  זה  הישג 
שפיעמה בליבו של ר' אריה, חמיו של מרן הגרי"ש אלישיב, שמסר, 

כידוע, את נפשו על קירוב אחינו בני ישראל לתורה ולמצוות.
זכותם של אלה המונעים מיהודים לעבוד בשבת,  ואם הזכרנו את 
אחד  שבת  בערב  בחולון:  פעם  לנו  שאירע  מה  לספר  הראוי  מן 
סגירת  על  לפקח  סלובטיצקי  הרב  בשם  יהודי  יצא  השמשות,  בין 
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האישיות של מרן זצ"ל היתה 'נורא הוד', כלומר אהבו אותו והיו דבוקים 
בו בלב ונשש, אבל רם היתה יראת כבוד עצומה, שאי אששר להסביר 
במילים. זה לא היה בכלל ניסיון, הנושא הזה של 'היזהרו ברחלתן'... 

 שיחה מיוחדת עם הראון רבי יוסף אשרתי שליט"א, ראש ביהמ"ד להלכה בהתישבות 'אמונת אי"ש', 
אודות שמירת שביעית כהלכתה, והקשר האישי עם מרן רשכבה"ר הררי"ש אלישיב זצוק"ל

צוות 'לקראת שבת'

המרתקת,  השיחה  של  הראשון  חלקה  את  הבאנו  שבועיים  לפני 
מפאת  אשר  שליט"א,  אפרתי  יוסף  רבי  הגאון  עם  לערוך  שזכינו 
קוצר היריעה נאלצנו לחלקה לשניים, למרות שראוי היה שיופיעו 
זאת  ובכל  בזה,  זה  וכרוכים  תלויים  הם  כי  אחד,  ברצף  הדברים 
השיחה  של  השני  חלקה  את  ונביא  מבעליו,  טוב  נמנע  בל  אמרנו: 
בפני עצמה, מחמת רוב התועלת שיוכל הקורא להפיק מהדברים, 
שיש בהם כמה וכמה יסודות נפלאים, ובראשם עד כמה צריך האדם 
להיות כפוף לרבותיו, ולנצל כל רגע במחיצתם, כאשר שמענו מפיו 

של הגאון שליט"א. 
עד כה דיברנו על הקשר המובהק והמפורסם, של מרן החזון איש 
אבל  בפועל.  וקיומה  הלכותיה  לימוד  השביעית,  השנה  עם  זיע"א 
רצינו להוסיף ולשמוע מכבוד הרב - שזכה לשמש את מרן הגרי"ש 
למרן  שהיתה  ההשפעה  על  רבות,  שנים  במשך  זצוק"ל  אלישיב 

זצוק"ל על שמירת שמיטה באה"ק.
אכן, אומר הגר"י אפרתי "זכינו לראות את מלחמת החרמה שלחם 
נגד היתר המכירה,  זצוק"ל בענין השמיטה, הן במאבקו  מרן רבינו 
שלדאבון לב יש שעדיין מסתמכים עליו למרות שאין לו כל תוקף, 
וגם ובעיקר בעשה טוב, למען שמירת שמיטה באה"ק, הן אצל בני 

העיר והן אצל העם שבשדות.  
מקרה  נזכיר  אולי  אבל  לפרסם,  שלא  וודאי  לפרט,  ניתן  הכל  "לא 
אחד ללמד על הכלל. ידוע שמרן זצ"ל היה מעורב בהרבה פרשיות 
ציבוריות, שעוררו רעש גדול ברחבי הארץ והעולם בנושאים שונים, 
ופעמים שלא הבינו למה הוא נאבק על עניין כזה או אחר, שלכאורה 

היה נראה שאין לו קשר לעולמו התורני המובהק של מרן זצ"ל. 
"בדרך כלל לא הייתי מהין לשאול את הרבה זצ"ל שאלות מסוג זה, 
העזנו  לא  עבורנו,  קודשים  קודש  היה  מפיו  מוציא  היה  שהוא  מה 
אבל  אחרת.  או  כך  הורה  הוא  מדוע  הסברים,  ממנו  ולבקש  לשאול 
במקרה זה עליו אנו מדברים התמיהה היתה כל כך גדולה, שהרגשתי 
שאני מוכרח לנסות לברר מה ראה רבינו על כך להיאבק על נושא זה. 
מעשה  לאחר  מופלגת,  ארץ  ובדרך  בהיסוס  השאלה  את  "שאלתי 
היו לא מעט מחשבות של חרטה, מי אומר שאכן נכון היה לשאול, 
זצ"ל  הרבה  תשובתו...  היתה  מה  לכם  אספר  ושאלתי  מאחר  אבל 
'שמעת על  ושאל אותי בפשטות:  חיוכו המיוחד,  הסתכל עלי עם 
מצוות שביעית???'. כלומר, כל אותו מהלך, כל כולו נועד בסופו של 

דבר למנוע קלקול בענייני שמירת שמיטה. ודי בהערה זו. 
זצ"ל  איש'  ה'חזון  מרן  של  ההנהגה  שהן  להיאמר,  ניתנת  "האמת 
על  והמאבק  שביעית,  בענייני  זצ"ל  אלישיב  הגרי"ש  מרן  של  והן 
זצ"ל  אלישיב  שהרב  משום  וזאת  בזה,  זה  הם  קשורים  שמירתה, 
דשמעתתא'  ל'מרא  נחשב  איש'  ה'חזון  שמיטה  שבענייני  נקט, 
והלכה כמותו, ולכן גם בדברים שיתכן ולכאורה היתה דעתו שצריך 
לפסוק אחרת, במה שנגע להלכות שביעית, ה'חזון איש' היה אצלו 

הדעה הקובעת בכל דבר וענין. 
"זאת גם הסיבה שמרן זצ"ל, למרות שהיה מקפיד מאד על מנהגי 
ירושלים, בכל זאת, בעניין קדושת פירות שביעית שגדלו על אדמת 
בהם  לשמור  איש'  ה'חזון  כשיטת  נהג  הוא  ישראל,  בארץ  נוכרי 
קדושת שביעית, דבר שלא היה מקובל בירושלים, ושמנוגד לכאורה 

למנהג ירושלים. 
שגם  הדברים,  כבר  ונתפרסמו  עולה  העניין  מבירור  הדבר,  "לעצם 
בירושלים היו מי שנהגו כל השנים לשמור קדושת שביעית בפירות 
נוכרי. אמנם המנהג הנפוץ היה לא כך, אבל אי אפשר לומר, שמי 
שמחמיר על עצמו ונוהג בקדושת שביעית בפירות נכרים בירושלים, 

שהוא עושה כנגד מנהג ירושלים, וכך כאמור נהג גם הרב אלישיב.
"מרן זצ"ל לא יצא חוצץ נגד מנהג ירושלים, הוא לא פרסם כרוזים 
בעניין, אבל בעשרות השנים האחרונות - מי שהיה בא לשאול אותו, 
קדושת  ולשמור  איש',  ה'חזון  כדעת  לנהוג  שצריך  לו  השיב  הוא 
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שטחי  בתוך  נוכרי  אדמת  על  הגדלים  וירקות  בפירות  גם  שביעית 
ארץ ישראל. 

שהוקדש  הראשון  הקובץ  כנראה  תורני,  קובץ  בידי  יש  "אגב, 
ירושלים.  גדולי  כל  מאת  הרחב,  לציבור  שביעית  הלכות  להוראת 
כתב  הראשון  המאמר  את  תרצ"ג,  בשנת  הודפס  הזה  הקובץ 
של  ירושלים  גדולי  כל  שם  ומופיעים  זצ"ל,  דושינסקיא  המהרי"ץ 
לנהוג  היה  ירושלים  שמנהג  במפורש,  כתוב  ושם  התקופה,  אותה 
קדושת שביעית בפירות האילן שחנטו בשנה השמינית עד חמישה 
עשר בשבט. האם נוהגים כך היום בירושלים? לא ולא! ולמה לא? כי 

ה'חזון איש' פסק לא כך...
העיקרי  הנושא  אל  שליט"א  אפרתי  הגר"י  חוזר  פנים",  כל  "על 
היה החשיבות של  דיברנו  "הנושא עליו  זו,  נועדנו לשיחה  שלשמו 
צריך  חצר  או  קרקע  לו  שאין  מי  גם  ולמה  שביעית,  הלכות  לימוד 

ללמדם. 
"האמת ניתנת להיאמר, שהטענה הזאת, בימינו, כבר אין לה בכלל 
מקום. למה? כי אכשר דרא, והיום גופי הכשרות השונים 'משתפים' 

את הציבור בשיטה ההלכתית שכמותה הם נוהגים. 
השגחה  של  הכשר  עם  וירקות  פירות  לחנות  נכנס  היית  "בעבר 
זה  לארץ?  מחוץ  זה  'נוכרי'?  זה  המוכר,  את  שאלת  פלונית, 
'שישית'??? מה המוכר היה עונה לך? אני לא ידוע. אין לו מושג, יש 
מערכת כשרות שבודקת ומפקחת על הסחורה המגיעה אל החנות 
לא  הפשוט  ללקוח  העניין.  נגמר  ובזה  כשר  שזה  החליטו  הם  שלו, 
הוא  מה  החלטות  בעצמו  ולקבל  להתערב,  אפשרות  בכלל  היתה 

רוצה לקנות ומה הוא לא רוצה לקנות. 
"כיום מי שנכנס לחנות ירקות מקבל את כל המידע הרלוונטי. על 
כל דוכן יש שלט שמצהיר באילו פירות וירקות מדובר. הוא יודע אם 
זה 'נוכרי' או 'חו"ל', הוא יודע אם זה 'שישית' או 'אוצר בית דין', וגם 
אם אומרים לו שזה מחו"ל, במקרים רבים גם מפרטים מאיזה שטח 
זה בדיוק, שיידע אם זה חו"ל לפי כל הדעות או רק לפי דעה פלונית 

וכן על זו הדרך. 
או  פלוני  הכשר  על  סומך  אני  לי?  אכפת  מה  לומר:  אדם  "יכול 
אלמוני, מה שהרבנים שלהם פוסקים מקובל עלי. אני לא מכניס את 
ואוכל את מה שהם אומרים לי לאכול. שלום  לוויכוח,  הראש שלי 

עלי נפשי... 
שלימה  אמונה  לו  שיש  הזה,  היהודי  נכנס  כך  אחר  דקות  "שתי 
אוזניה.  לקנות  ורוצה  אלקטרוניקה,  מכשירי  של  לחנות  ותמימה, 

לו ש'זאת אוזניה מאוד איכותית'. הוא קונה בעיניים  המוכר אומר 
עצומות? לא! הוא רוצה לדעת, עד כמה האוזנייה הזאת איכותית, 
ליצרן  נחשב  הוא  אם  שלה,  היצרן  מי  לה,  יש  אחריות  שנות  כמה 

אמין, כמה שעות מחזיקות הבטריות שלה ועוד חקירות ודרישות. 
"פתאום כל התמימות והאמונה השלמה נעלמו כלא היו. עכשיו הוא 
לו חתול בשק.  ימכרו  כבר רוצה לדעת בדיוק מה הוא קונה, שלא 
אבל כשזה נוגע לכשרות, לענייני שמים, הוא סומך בעיניים עצומות 
שאלות...  עוד  לו  אין  מזה  ויותר  'כשר',  החנות  על  שכתוב  זה  על 
יש בנותן טעם להזכיר את דברי הריב"ש שהביא הבית יוסף בכמה 
הדרך  לנפשו  בוחר  משכיל  כל  העולם  בעסקי  'שאפילו  מקומות, 
כן בדרכי  לנו לעשות  וכמה שיש  ועל אחת כמה  וכו',  היותר בטוח 

התורה והמצוות, שהן כבשונו של עולם'.
להיתר  המקור  מה  לדעת  להבין,  ללמוד,  אדם  חייב  היום  "אדרבה, 
של פירות נוכרי. מי הם הפוסקים החולקים סביב השאלה אם מקום 
ולהכיר  לדעת  צריך  חו"ל.  אדמת  או  ישראל  ארץ  אדמת  הוא  פלוני 
הזה  בעניין  רוצה  אני  ולומר:  לבוא  אפשר  ואז  והדעות,  השיטות  את 
להחמיר, ובעניין הזה אני אנהג כמו הדעה ההיא. לבחור מתוך ידיעה 
והבנה, ולא מתוך בורות וחוסר היכרות עם הנושא כולו חלילה וחלילה". 

עם  כת"ר  של  והמשורסם  הידוע  הקשר  לנוכח  לשאול,  רוצים  היינו 
מרן הררי"ש אלישיב זיע"א, איך בכלל החל הקשר הזה, כיצד הריע 

הרב שליט"א להיות יד ימינו ונאמן ביתו של מרן שוסק הדור? 
"האמת שגם אני מתקשה להבין את זה, ואני אספר דברים כהווייתם: 
בשנים הראשונות שלי בכולל הייתי עוסק בהלכה ועשיתי שימוש 
אצל הגר"מ ברנסדורפר זצ"ל ועוד, למעשה רציתי באותה תקופה 
אלא  זצוק"ל,  אויערבך  הגרש"ז  מרן  אצל  שאלות  ולשאול  להכנס 
שבאותו זמן הוא לא כל כך חש בטוב והיה קשה להיכנס אליו, אז 
נוסע במיוחד לירושלים,  נכנסתי לרב אלישיב. פעם בשבוע הייתי 
עומד בתור כמו כולם, ניגש אל הרב, שואל אותו את כל השאלות 

שהצטברו במשך השבוע, מקבל הכרעות ברורות וחוזר הביתה. 
"פעם אחת באה אל שולחני איזו שאלה בעניין של כשרות מאכלים, 
עם כמויות גדולות של בשר משחיטה בכשרות מסוימת, שלכתחילה 
אולי לא היו אוכלים אותה, אבל בגלל שהיה עניין של הפסד מרובה 
באו לשאול. אמרתי שאני נוסע אל הרב אלישיב, ואני אשאל אותו 

את השאלה הזאת יחד עם כל השאלות האחרות. 
"אכן הגעתי לירושלים, שאלתי את מרן זצ"ל, והוא השיב לי שבעניין 

גליון 'לקראת שבת' יו"ל בחסות 
'אמונה וחסד' דפוס וכריכייה בע"מ 02-6715501

--------------------------------
זיכוי הרבים בהפצת גליון זה 

לעי"נ הרה"ח בנימין ב"ר דוד צבי רוזנטל זצ"ל
נלב"ע ר"ח אב תשע"ו

המשך בעמוד 29
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לאחר התשילה, כאשר התכוננו לערוך את הקידוש של בר המצוה בסוכה 
שם, באו ל'חזון איש' ואמרו לו שהסוכה לא טובה, היא בנויה עם מעמיד 

של ברזל וכו' ואין כאן את החומרות של ה'חזון איש'. ענה ה'חזון איש': 
"קודם נעשה את הבר מצוה ואחר כך נתשלשל"...

מהליכותיו האציליות של הראון רבי בן ציון שלמן,  ומה למד מהנהרת החזו"א זצוק"ל 

 "וְיוֹסֵף יָשִׁית יָדוֹ עַל עֵינֶיךָ" )בראשית מ"ו, ד'(

הילדים  קריאת  על  להקל  הקפיד  מדרשו,  בבית  פלמן  ציון  בן  ר' 
שעולים לתורה בבר-מצוה, היינו שלא הסכים שיעירו להם, רק אם 
הקריאה היתה שלא כדין גם בדיעבד. לא ידעו מדוע הקפיד כל כך 

– שלא להקפיד.
עד שבא ידידו רבי נחום מינקוביץ, וסיפר שהמקור לכך הוא ממעשה 
שרבי נחום סיפר לו, אודות הבר מצוה שלו שהתקיימה בבית ה'חזון 

איש', וכך סיפר:
"כשהייתי חתן בר מצוה, ה'חזון איש' הגן עלי שלוש פעמים:

"בתקופת הבר מצוה שלי, כבר היו נביאים של קלף במנין של ה'חזון 
הייתי  ולכן  קלף(,  על  נביאים  לרכוש  הצליחו  לא  לכן  )קודם  איש' 

צריך להכין היטב את הקריאה של הנביא.
"נולדתי בחוה"מ סוכות, י"ט תשרי, והשבת שלפני הבר מצוה שלי 
יו"ט ראשון של סוכות שחל בשבת. לאחר מכן עשו קידוש  היתה 

בסוכה שעל הגג.
"כיון שבימים הנוראים באו הרבה להתפלל עם החזו"א, והיה צפוף 
ונתפלל  'למה להצטופף? נעלה על הגג  מאד בחדר, אמר החזו"א: 
שמש,  תהיה  שלא  בד  של  גג  עם  ברזנטים  שיעשו  ואמר  שם!', 
והמקום היה טוב עם אויר טוב, ושם התפללו עד אחרי החגים. בחצי 
השני של הגג, צא"י בנו סוכה לצורך הציבור )שהיה עתיד להתאסף 
מעמיד  של  החומרא  את  בה  היה  ולא  השואבה'(  בית  ל'שמחת 
לעשות  החלטנו  ולכן  גדולה,  היתה  הסוכה  החזו"א.  של  דמעמיד 
שם את הקידוש. אמא שלי אפתה עוגות וקנו שתיה, והכל היה מוכן 

בסוכה של החזו"א.
כמה  המפטיר,  את  לקרוא  צריך  שהייתי  השבת  יום  "בבוקר 
בספר  הוא  היום  והמפטיר  שהיות  שאלה,  עוררו  המנין  ממתפללי 
תורה מיוחד, בו קוראים את הפרשה של יו"ט, לכן יש הסוברים שלא 
להעלות קטן ל'מפטיר'. )המ"ב מביא שיטה כזו(. ה'חזון איש' הבחין 
שיש  לו  אמרו  קרה,  ומה  דנים  מה  על  והתעניין  ויכוח,  התעורר  כי 
ה'חזון  אמר  מיד  המפטיר,  את  לילד  לתת  שלא  להחמיר  שרוצים 
איש': 'נו, לאזט אים לייענען' )תנו לו לקרוא( וחזר שוב 'לאזט אים 

לייענען'...
 )בעקבות כך אמר פעם ר' בן ציון, שהוא הדין לגבי הקריאה עצמה 
של הילד, כל עוד שלפי הדין קריאתו טובה, אלא רוצים להחמיר, 

"אני מחמיר שלא לבלבל אותו ולא לעשות לו בעיות, כיון שילד חי 
מהבר מצוה כל החיים שלו, וממילא אם מבלבלים אותו זה מאד לא 

טוב"(.
"זו היתה הפעם הראשונה שהגן עלי – לגבי העליה וקריאת ההפטרה.
"הפעם השניה: לאחר התפילה, כאשר התכוננו לערוך את הקידוש 
של בר המצוה בסוכה שם, באו ל'חזון איש' ואמרו לו שהסוכה לא 
טובה, היא בנויה עם מעמיד של ברזל וכו' ואין כאן את החומרות של 
ה'חזון איש'. ענה ה'חזון איש': "קודם נעשה את הבר מצוה ואחר כך 

נתפלפל".
שה'חזון  דבריו,  את  הסביר  במקום  נוכח  שהיה  פינקל  ביינוש  "רבי 
איש' לא סבור שסוכה כזו פסולה לענין הלכתא, אלא שדעתו היא 
דמעמיד  מעמיד  יהיה  שלא  באופן  שיעשוה  סוכה,  בונים  שכאשר 
זו סוכה פסולה, לכן בשמחת בר מצוה לא רצה  אין  ממק"ט, אבל 
ה'חזון איש' שיפריעו, ומי שלא רוצה שלא יאכל. ובאו כולם ונכנסו 

לסוכה – כולל ה'חזון איש', והתחיל הקידוש.
את  להגיד  שהתחלתי  בעת  הייתה  עלי  שהגן  השלישית  "הפעם 
לציבור:   איש'  ה'חזון  אמר  לי,  ולהפריע  לשיר  התחילו  הדרשה, 
סיום  עד  לשיר  הפסיק  הקהל  לדבר,  לו  תנו  לו,  תנו  אים'  לאזט  'נו 
אותי  שאל  וכשסיימתי  בעברית,  הדרשה  את  אמרתי  הדרשה. 
ה'חזון איש' בעברית: 'גמרת?', אמרתי שכן, אז הוא אמר לציבור נו, 

'איצטער זינגט!' - עכשיו תשירו, ואז כולם שרו...".
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עצתו אמונה
כידוע, ה'חזון איש' יצא מידי יום להליכה, מחמת בריאותו הרופפת 

)והתבטא פעם באופן כללי, כי הליכה היא רפואה לרוב המחלות(.
שהתלווה  בעת  אחת  פעם  "כי  ציון,  בן  ר'  אמר   – בחור"  לי  "סיפר 
בקול  שדיברו  נשים  כמה  שם  היו  בדרכם  הערב,  בשעות  לחזו"א 
כיון  ממש.  לרוץ  התחיל  איש'  וה'חזון  בצניעות,  שלא  ובצחוק 

שה'חזון איש' רץ, רץ גם הוא עמו יחד.
"לאחר שה'חזון איש' נעצר ושב להליכתו. הבחור שאל את ה'חזון 
לי, האם למדת  'תאמר  איש' מה קרה, מדוע הרב רץ כל כך מהר. 
מסכת אבות, והרי כתוב 'הווי בורח מן העבירה', מעבירה בורחים או 

הולכים?' – אמר לו ה'חזון איש'...".
באחת הפעמים, כשהבחור בן ציון פלמן התלווה למרן ה'חזון איש', 
ניגש ל'חזון איש' יהודי דתי למחצה והתנסח כפי שמדבר עם חבר, 
בזה"ל: "שמעתי עליך שאתה אדם מבין, אם כן רציתי לשאול אותך: 

יש לי הרבה כסף, היכן כדאי להשקיע אותו?"
היום  קונה  הייתי  להשקיע,  כסף  היה  לי  אם  איש':  ה'חזון  לו  השיב 
כל  כמעט  אין  "והרי  היהודי:  צחק  לרוב.  קרקעות  קרקעות,  הרבה 
ערך לקרקע!" )באותה תקופה הקרקעות היו זולות עד מאד( ולא 
רצה לקבל את דבריו. וכידוע בסופו של דבר הכל ראו כי ה'חזון איש' 

היה הצודק, כיון שערך הקרקעות עלה בשיעור גבוה מאד.

רצון יראיו / הרמרא נשתחת במקום המתבקש
"כאשר למדתי ב'תפארת ציון', נכנסנו קבוצת בחורים ביום הפורים 
ששוחחו  בחורים  כמה  שם  "היו  חכם.  תלמיד  סיפר  איש'",  ל'חזון 
ושאלו שאלות בלימוד. מפעם לפעם הפסיקו ושרו מעט, ואחר כך 
שוב דיברו עם ה'חזון איש', ושוב שרו מעט. כך היה נראה הפורים 
בן  והבחור  בחדר,  האחרון  בספסל  ישבתי  איש'.  ה'חזון  של  בביתו 

ציון פלמן, שהיה מהמבוגרים ומפוניבז', ישב קרוב יותר.
"זכורני כי הוא כמעט ולא שאל את ה'חזון איש' כלום, אלא חידד 
את אזנו כאפרכסת והקשיב בריכוז רב, לכל הגה שיצא מפי ה'חזון 

איש'.
"לפתע, חבר שישב לידי, שם לב שעל כל שאלה ששואלים, וה'חזון 
לו  נפתחת  הגמרא  תשובתו,  את  להראות  כדי  גמרא  פותח  איש' 
חברי  לדפדף.  צריך  היה  לא  הוא  לפתוח,  שמעוניין  במקום  בדיוק 
אמר לי 'תראה שבפתיחת הגמרא אין לו צורך לדפדף כלל!'. הדבר 

הזה המשיך וחזר על עצמו כל העת שהיינו בחדרו, ומאד התפעלתי 
מכך. חשבתי לעצמי, אולי זה קורה רק ביום גדול כמו פורים.

ניגשתי לבחור בן ציון פלמן שהכרתי אותו מתל אביב,  "כשיצאנו, 
'כך זה  ואמרתי בהתפעלות את מה שהבחנתי. חייך בן ציון ואמר: 

תמיד אצל ה'חזון איש''...
בעל  ציון',  'תפארת  תלמיד  ירושלמי  בחור  בחדר,  שם  היה  "אגב, 
אופי ירושלמי ובאווירה הפורימית הוא פתח לחזו"א גמרא מסוימת 
בעמוד הראשון שלה שהיה חלק )בדפוסים דאז הדף הראשון היה 
'וואס איז דער פשט דא' = מה  חלק וריק( ושאל את ה'חזון איש': 

הפשט כאן?
"ענה לו ה'חזון איש': 'גלאט און פשוט' = חלק ופשוט – לומדים חלק 

ופשוט, כך מצליחים, וזה ההקדמה לדעת כיצד לגשת ללמוד.
שוב  לדבר  לי  הזדמן  בפוניבז',  למדתי  כשכבר  שנים,  כמה  "לאחר 
עם ר' בן ציון פלמן ואברך נוסף, ושוב הם סיפרו לי, כי אצל ה'חזון 
איש' תמיד כאשר דיבר איתם בלימוד, ופתח גמרא או כל ספר אחר 
צריך  שהיה  פעם  זוכרים  ואינם  צריך,  שהיה  הדף  לו  נפתח  לעיין, 
לדפדף דפים כדי להגיע לדף שחיפש, 'פעם אחת בלבד', ציין ר' בן 

ציון 'ראיתי אותו שדפדף דף אחד'...".

)מתוך הספר 'ללא שם'(

"לשתע, חבר שישב לידי, שם לב 
שעל כל שאלה ששואלים, וה'חזון 
איש' שותח רמרא כדי להראות 
את תשובתו, הרמרא נשתחת לו 
בדיוק במקום שמעוניין לשתוח, 
הוא לא היה צריך לדשדף"
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זכיתי להיות בין המייסדים ונשל עלי עול כסשי רדול. נשרשתי עם רבי יוסף 
רשול, התחננתי ובכיתי לשניו שיירתם לעזור לנו. הסברתי לו בדמעות, 
כי המצב הקיים מאששר להחזיר יהודים רבים בתשובה, אלא שמחוסר 

מימון איננו יכולים למצות את ההזדמנות. הרב רשול ענה לי: "הרב שכטר, 
ברצוני לרלות לך סוד, אשר יסייע לך להצליח באיסוף הכסשים"...

הרה"צ רבי אריה שכטר זצ"ל: לנקוט בדרך חכמה של "למה תתראו"

"מְעַט וְרָעִים הָיוּ יְמֵי שְׁנֵי חַיַּי" )בראשית מז, ט(

בפגישתו של יעקב אבינו עם פרעה ברדתו למצרים, שאלו פרעה: 
"כמה ימי שני חייך?". בתשובה ענה יעקב: "ימי שני מגורי שלושים 
ומאת שנה, מעט ורעים היו ימי שני חיי ולא השיגו את ימי שני חיי 
'גר',  בבחינת  היה  חייו  כל  כי  הדגיש,  יעקב  מגוריהם".  בימי  אבותי 
אדם שאין לו מקום ישיבה קבוע והוא חסר מנוחה. הוא ציין כי אמנם 
גם אבותיו היו גרים כל ימי חייהם, אבל חייהם היו טובים מחייו שהיו 

מעט ורעים, מלאי סבל, ניסיונות ומצוקה.
תמיד תמהתי, מדוע יעקב בכה לפני פרעה, וכי הוא הכותל המערבי 
שלו, שהוא שופך לפניו את שיחו ובוכה לפניו? בנוסף לכך יש להבין, 

מה חשב יעקב להרוויח בכך שהתלונן והביע צער בפני פרעה?
לפני כשלושים שנים נוסד ארגון 'ערכים' המחזיר אלפים בתשובה. 
ונפל עלי עול כספי גדול. נפגשתי עם  זכיתי להיות בין המייסדים, 
רבי יוסף רשול, התחננתי ובכיתי לפניו שיירתם לעזור לנו. הסברתי 
לו בדמעות, כי המצב הקיים מאפשר להחזיר יהודים רבים בתשובה, 

אלא שמחוסר מימון איננו יכולים למצות את ההזדמנות.
הרב רפול ענה לי: "הרב שכטר, ברצוני לגלות לך סוד אשר יסייע 
הם  האנשים,  לפני  ותבכה  תלך  אם  הכספים.  באיסוף  להצליח  לך 
עלובות  פרוטות  כמה  לך  ויתנו  מסכן,  עני  אל  כמו  אליך  יתייחסו 
או לכל היותר חמישה דולר. עליך ללכת בראש מורם ולדרוש כמו 
שעשיר דורש, ואז יתייחסו אליך הכל בהתאם, יכבדו אותך וישמחו 

לתרום לך!".
שמעתי לעצתו הנבונה, ניגשתי לאנשים עם בטחון עצמי, ואכן הם 
לרוץ  התחילו  העניינים  וכך  גדולים,  סכומים  ותרמו  לבקשתי  נענו 

במהירות.
על סמך העצה החכמה הזו, אני שואל על הנהגתו של יעקב אבינו: 
הוא לא  בזקיפות קומה? מדוע  לפני פרעה  הוא לא התייצב  מדוע 

הציג את עצמו כאדם נכבד ועשיר, כדי לזכות להערכה בהתאם?
לא מצאתי במקורות תשובה לשאלה זו, אך לבי אומר לי כי זו היתה 
שיטתו של יעקב שלא להתבלט ולא להדגיש את עושרו ומעלותיו. 
במצרים  שבר  יש  כי  יעקב  "וירא  הפסוק:  על  רש"י  שמבאר  וכפי 
תתראו  "למה  א(.  מב,  )בראשית  תתראו"  למה  לבניו  יעקב  ויאמר 

ובני עשו כאילו אתם  – למה תראו את עצמכם בפני בני ישמעאל 
שבעים, שבאותה שעה עדיין היה להם תבואה".

אלוקים  חנני  "כי  לעשו:  שאמר  כפי  עצום  שפע  היה  אבינו  ליעקב 
וכי יש לי כל" )בראשית לג, יא(. וכפי שמבאר ה'אור החיים' הקדוש 
'כל' אולי שיכון לומר כי המנחה שהביא לו אינה  וזו לשונו: "אמרו 
נשארים  במנחה,  שנתן  מה  לו  שנתן  ואחר  בנכסיו,  פרצה  מפרצת 

נכסיו כאשר היו מקודם, כולם בשלמות בלא מחסור...
"עוד ירמוז באמרו 'כל' שהיא בחינת הקדשה שנקראת 'כל', ובחינה 
זו כשתהיה משגת באדם אין החיסרון עושה רושם. והחסר נשלם 
מעצמו, וכברכת ישראל 'כחול' שהחסר נשלם מעצמו והיא ברכת 

כל".
לאבות הקדושים היתה ברכה מיוחדת. הם זכו לכל טוב ולשפע, גם 
בשנות הרעב לא היתה אפשרות לחסר אותם. כמה שלקחו להם - 
הכל התמלא כבתחילה, אך כדי שאנשים לא יקנאו בו, לימד יעקב 
את בניו לנקוט בדרך חכמה של "למה תתראו" ולחיות חיי פשטות.

הראה  ולכן  הזו,  המיוחדת  הברכה  בגלל  בו  שיקנאו  רצה  לא  יעקב 
עצמו בפני פרעה כגר פשוט ואמר: "מעט ורעים היו ימי שני חיי".

חכמת נשים בנתה ביתה
ברשותם  היו  בהונגריה  בהיותם  מופלג.  לעושר  זכו  ע"ה  הורי 
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קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666

 * שיעורים מקוצרים על הדף היומי

 * דף היומי בהלכה - 5 דקות ביום

 * ווארטים וסיפורים מיוחדים לפרשת השבוע

* סיפורי צדיקים ותוכניות מיוחדות 

הכל במקום אחד 

תמיד  שהמתה  ענקית  וחנות  ולהנעלה,  לביגוד  גדול  חרושת  בית 
מקונים.

כי רבים מהשכנים מקנאים בהם מאוד  כאשר אמי הנבונה ראתה, 
עקב הצלחתם הכלכלית, היא היתה הולכת אליהם ומבקשת מהם 
הלוואות כספיות. כעבור שבועיים היתה מחזירה את הכסף עוד לפני 
השקיעה, בלי שעשתה בו כל שימוש, אך בינתיים התחילו השכנים 
להתלחש ביניהם: "משפחת שכטר מסכנה, כלפי חוץ נראה שהולך 
להם מצוין בעסקים, אבל האמת שהמצב לא בדיוק כך, עובדה שהם 

נזקקים להלוואות כה רבות". וכך פסקה הקנאה.
"למה  אבינו.  יעקב  של  מדרכו  הנלמד  החכם  בפטנט  נהגה  אמי 

תתראו?" - אל תראו עצמכם ותוציאו את עיני הסובבים.
בהונגריה החנויות היו פתוחות עד חצות הלילה, והורי היו עובדים 
בחנות עד שעה זו. לאחר סגירת החנות היה אבי הולך עם אורחיו 
ביד  הבית  את  מנהלת  היתה  אמא  חכמים.  רגלי  בעפר  להתאבק 
רמה. היתה לה עבודה רבה לטפל בששה בנים קטנים ומלאי מרץ. 
בגדיהם  ומטליאה את  ותופרת, מתקנת  יושבת  היתה  היא  בלילות 

הקרועים של הילדים.
כשאבא היה שב הביתה, ורואה אותה מתקנת בגדים, כשהיא עייפה 
"חבל  לה:  אומר  היה  הוא  הרבות,  העבודה  שעות  לאחר  ותשושה 
בבגדים  הישנים. אפשר להחליף הכל  שתטרחי לתקן את הבגדים 
חדשים, יש לנו כל כך הרבה  בגדים במפעל. צריך רק לקחת אותם!".
אך אמא הצדיקה השיבה לו: "המטרה האמיתית שלי בתיקון הבגדים 
אינה לחסוך כסף. חינוך הילדים הוא זה שמענין אותי. אמנם לכבוד 
השבתות והחגים אני שמחה לתת לילדים בגדים חדשים, אבל בימי 

החול - מעוניינת אני שהם ילבשו דווקא בגדים עם טלאים".

אמא סברה כי ילד הלבוש כמו בן עשירים, מרגיש מיוחד ומתגאה 
ומתנשא על חבריו. "אמנם רצוני שילדי יהיו מטופחים ונקיים, אך 
לחיי  שיתרגלו  כדי  חבריהם,  כיתר  פשוטים  בגדים  להלבישם  עלי 

צניעות והסתפקות ולא יתגאו", אמרה.
אמא ע"ה נהגה על פי עצתו של שלמה המלך, החכם מכל האדם: 
חכמה  הם  וההסתר  הצניעות  ב(.  יא,  )משלי  חכמה"  צנועים  "ואת 

גדולה ומביאים למידות טובות.

)מתוך 'אריה שאג'(

כאשר אמי הנבונה ראתה, כי רבים 
מהשכנים מקנאים בהם מאוד 
עקב הצלחתם הכלכלית, היא 
היתה הולכת אליהם ומבקשת 
מהם הלוואות כסשיות. כעבור 
שבועיים היתה מחזירה את 
הכסף עוד לשני השקיעה
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רבינו היה בידידות נשש עם הראון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל, ראש 
ישיבת 'שורת יוסף', שהתרורר בקרבת מקום לישיבה. ב-15 השנים 

האחרונות לחייו היה הררב"צ נתון בכסא רלרלים, מתי שהיה רבינו רואהו 
- היה שורץ בבכי על כך שתלמיד חכם כמותו שרוי בצער. המשרשים איתו 
לא היו נדירים, מיד כשראהו היה רבינו רץ לקראתו, דורש בשלום תורתו, 

וחוזר כשדמעתו על לחיו, מכך שראה בעיניו סשר תורה שרוי בצער...

כבוד התורה שחלק הראון רבי חיים שנחס שיינברר זצ"ל לחכמי התורה

"וְאֶת יְהוּדָה שָׁלַח לְשָנָיו" )בראשית מ"ו, כ"ח(
"...לתקן לו בית תלמוד שמשם תצא הוראה" )רש"י(

רבינו עצמו היה מופלא ומופלג מאד, בכבוד התורה שחלק לחכמי 
ממנו  שצעיר  מרבנן  צורבא  ולו  החכמים,  תלמידי  ולכל  התורה 
בעשרות שנים, ואפילו בכבוד בחור צעיר שהכיר בו שהוא מעמלי 
תורה, כיבדו ורוממו לפי ערכו. כשראו את הנהגתו נזכרו בדברי הגמ' 
)כתובות קג:( על יהושפט מלך יהודה שקיים את הנאמר )תהילים 
היה  חכם  תלמיד  רואה  היה  שכאשר  יכבד",  ד'  יראי  "ואת  ד(  טו. 

עומד מכסאו ומחבקו ומנשקו וקורא לו: 'רבי רבי, מרי מרי'.
כל אימת שנפגש עם תלמיד חכם ובא איתו בדברים, היה כולו מלא 
כבוד והדר כלפיו, מנשק את ידיו ומכבדו בכבוד רב. בערוב ימיו הוזמן 
פעם על ידי גבאי בית כנסת, להשתתף בסיום סדר בש"ס שנלמד 
נוסף, מרביץ  בו. מלבד רבינו השתתף באותה מסיבה תלמיד חכם 
שרבינו  לאחר  לימים.  צעיר  עדיין  שהיה  עצום,  ובקי  חשוב  תורה 
בחריפות  ודיבר  קם  הוא  לדבר,  תורה  מרביץ  אותו  התכבד  דיבר 
ובקיאות נפלאה כיד ה' הטובה עליו. רבינו שמעו והתמוגג מהנאה, 

ולא נחה דעתו עד שקם ממקומו ניגש אליו ונתן נשיקה במצחו.

ישראל,  בגדולי  רבינו  שנהג  המופלא  התורה  כבוד  ממסכת  כחלק 
ראו עד כמה חרד לכבודם, שמח בשמחתם והצטער בצערם. כאשר 
נודע שנחטף המטוס בו שהה הגאון רבי יצחק הוטנר, ראש ישיבת 
הצטער  ירדן,  שבמדינת  זרקא  במדבר  הירדני  לשבי  ברלין',  'חיים 

מאד ולא אכל שום אוכל בשרי עד ששחררוהו.
ולהסיע את  ויטו סיפר, מה הביא אותו לרכוש רכב  נהגו רבי אסא 
וסיפר  לביתו,  רבות  פעמים  רבינו  את  מלווה  היה  אסא  רבי  רבינו: 
רבי חיים שמואלביץ,  'מיר', הגאון  ישיבת  שלא אחת פגשו בראש 
שהיה רגיל להגיע מפעם לפעם בימי שישי לבית בניו ובתו שגרים 
לא הרחק מהישיבה. וסיפר רבי אסא, שבכל פעם שהיה רבינו רואה 
שאדם  יתכן  איך  לו,  כואב  היה  מהאוטובוס  יורד  הגר"ח  מרן  את 

גדול ושקדן כזה, שכל רגעיו מדודים, יצטרך להטלטל באוטובוסים, 
כאבו  את  אסא  רבי  כשראה  מקום.  לאיזה  ללכת  זקוק  הוא  כאשר 
של רבינו, הקיש מכך על כבוד רבו, ורכש רכב שכאשר יצטרך רבינו 

ללכת לאיזה מקום - יהיה מוכן ומזומן לקחתו.
היה  וניכר  ליבו  נחמץ  בחוליו,  מתייסר  חכם  תלמיד  ראה  כאשר 
שמצטער בצערו. רבינו היה בידידות נפש עם הגאון רבי בן ציון אבא 
שאול, ראש ישיבת 'פורת יוסף', שהתגורר בקרבת מקום לישיבה. 
ב-15 השנים האחרונות לחייו, היה הגרב"צ נתון בכסא גלגלים. מתי 
כמותו  חכם  שתלמיד  כך  על  בבכי  פורץ  היה  רואהו,  רבינו  שהיה 
היו תקופות שכמעט  נדירים.  היו  שרוי בצער. המפגשים איתו לא 
בקביעות, כאשר יצא רבינו מהישיבה בשעה מסויימת, העבירו את 
הגרב"צ בכסא הגלגלים במדרכה הנגדית, למרות שזה המחזה היה 
בשלום  דורש  לקראתו,  רץ  רבינו  היה  כשראהו  מיד  קבוע,  כמעט 
תורתו וחוזר כשדמעתו על לחיו, מכך שראה בעיניו ספר תורה שרוי 

בצער.
כך היה גם בערוב ימיו, כאשר שמע שהגאון מרן רבי עובדיה יוסף 
בעל 'יביע אומר' שרוי בצער וסובל מייסורים מחמת כאבים בגבו - 
רבינו הלך לבקרו. בדרך דיבר שזה לא רק סבל של גדול בישראל, 

המשך בעמוד 28
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סיבה  עצמו  וזה  העצומה,  לשקידתו  הדבר  מפריע  שבטח  אלא 
הגר"ע  ביקש  לבקרו,  הגיע  כאשר  להחלמתו.  להתפלל  כפולה 
וביקשו  יכול היה לראותו בצערו,  ופרץ בבכי. רבינו לא  את ברכתו 

בתחנונים שלא יבכה וברכו שיוכל לחזור לתלמודו.
ענין זה של כבוד התורה היה בנפשו, והיה מרבה לדבר על כך שזהו 
הבן-תורה  בבנין  שכן  וכל  היהדות,  במהות  ההכרחיים  היסודות  מן 
מדור  התורה  ומסירת  מרבו,  תלמיד  של  הקבלה  בסיס  כל  שהרי 
לא   - החכמים  תלמידי  את  מכבדים  לא  אם  שכן  בזה,  תלוי  לדור- 

ילמדו מהם כראוי.
רבינו עצמו היה בזה דוגמא חיה לתלמידים: פעם השתתף בכינוס 
רבים,  תלמידים  עם  הרבנים  אחד  הגיע  הכינוס  במהלך  תורני, 
שברצותם לפנות דרך לרבם דחפו עבורו בכל הכח ופגעו בכלי כוונה 
בתלמידי חכמים אחרים. רבינו לא יכול היה לסבול את המראה, ועזב 
את המקום. היה זה ליל שישי והוא הגיע לישיבה למסור את השיעור 
מה  בזעזוע  סיפר  כאבו,  את  להסתיר  היה  יכול  לא  הוא  ה'משמר'. 
התורה,  כבוד  בזיון  על  מחה  שלא  כך  על  בצער  והתבטא  שראה 
באמרו: "על כך שאין מספיק כבוד התורה קשה לדבר ולמחות, אבל 

לראות בבזיונה - לא שייך!"...
לרבינו  מקורב  שהיה  הישיבה  מתלמידי  אחד  מרובה:  טובה  ומדה 
ישראל,  גדולי  עם  נפגש  כאשר  נוכח  שהיה  פעמים  שכמה  סיפר, 
ובפרט עם ידיד נפשו, הגאון רבי שלמה זלמן אויערבאך, אותו ואת 
משנתו העריץ רבינו מאד, בכל פעם כזו הרגישו את האור בעיניים, 

ועד כמה השאירה הפגישה על רבינו רוממות מיוחדת.
גילו  בני  תורה  מרביצי  עם  ואירועים  בשמחות  כשנפגש  אפילו 
וצעירים ממנו, ראו איך מכבדם בכבוד מיוחד, בפרט אם היו אלו כלי 
- כבדם מאד. למשל, שישב  ויושבי על מדין  ישיבות  קודש, ראשי 
בכותל המזרח בשמחה ונפנה לצאת לדרכו, נפרד מאלו שישבו לידו 
וכאשר  מילה,  ברית  בשמחת  השתתף  פעם  כבוד.  גינוני  בהם  ונהג 
יצא מאולם השמחה אמר לו מישהו, שכאשר יצא לא לחץ את ידו 
של תלמיד חכם שנכח שם, וחזר חזרה לאולם לברכו לשלום. דברים 

דומים אירעו כמה וכמה פעמים.
בתוך הישיבה עצמה, ראו באיזה כבוד והדר נהג רבינו ברבני הישיבה. 
סיפר הג"ר ישראל בערל, מרבני הישיבה, שכאשר היה מגיש לרבינו 
את האוכל כשהישיבה שכנה בבנייני דיסקין, הקדים רבינו בקביעות 
הגרח"ד  הישיבה  ר"מ  חתנו  למנת  והוסיפה  ממנתו,  חלק  והוריד 
לו  שיהיו  כדי  זאת  שעושה  אומר  והיה  מכך,  שידע  בלי  אלטוסקי, 
כוחות בשקידתו המיוחדת. בקריאת שמע וחזרת הש"ץ לא הסתפק 
בענוותנותו בזה שהוא עצמו, ראש הישיבה, גמר, אלא היה ממתין 

למשגיח הגה"צ רבי זיידל אפשטיין שיסיים.
את  מרחוק  וראה  המדרש  בית  בקדמת  היה  כאשר  רבות,  פעמים 
מספר  כשיכנס.  בפניו  לקום  כדי  מתיישב  היה  מתקרב,  המשגיח 
הרה"ג רבי שמואל לינטופ, שפעם ישב ולמד בקדמת הכניסה לבית 
הופתע  הוא  במהירות.  ומתיישב  רבינו  מגיע  לפתע  והנה  המדרש, 
ולא הבין מה הבהילות שבישיבתו. אולם כעבור דקה הבין, כאשר 
קומתו.  מלוא  לקראתו  קם  ורבינו  להיכל,  זיידל  רבי  הגה"צ  נכנס 

זה ראו תלמידי הישיבה פעמים רבות כשנזדמנו הזדמנויות  מחזה 
שישבו  לתלמידים  ואומר  שקם,  לאחר  מוסיף  היה  לפעמים  כאלו, 
בקרבתו וקמו כנ"ל: "קיימנו מצות עשה דאורייתא  'והדרת פני זקן' 

- זה שקנה חכמה".

כבוד לתלמידי החכמים ובני התורה שבישיבה
גם בתלמידי חכמים שהיו צעירים ממנו בעשרות שנים - נהג כבוד 
והדר. למעלה מזאת, אפילו בתלמידיו שלו שזכו לצמוח לתלמידי 
חכמים - נהג כבוד רב, ואם נוצר מצב שרצו לעזור לו, סירב בתוקף, 
בשונה  להשתמש  אסכים  ואיך  חכם,  תלמיד  הרי  "אתה  ואמר: 

הלכות?!"...
והיה  מופלג,  בכבוד  היתה  הישיבה  לבני  התייחסותו  מידת  אפילו 
גרודז'ינסקי,  עוזר  חיים  רבי  הגאון  של  בפיו  שגור  שהיה  את  מביא 
שאמר בדרך צחות על אמרם ז"ל: "תורה מונחת בקרן זווית", מהו 
כפל הלשון קרן זווית? הן קרן זה פינה, וזווית גם היא פינה? אלא, כל 
כך צר וקטן הוא המקום שבו התורה מונחת בבריאה שינה שבשינה 
וכל כך הרבה מנסים, להוציא  וינקל(  וינקל פון  )ובשפתו: אין דעם 
לרומם  יש  זה  כנגד  פינה,  באותה  מלשהות  התורה  לבני  ולהפריע 

ולגדל את בני התורה.
שהיתה  חכמים,  לתלמידי  בהתייחסותו  התלמידים  ראו  זו  הנהגה 
מלאה כבוד והדר. לא אחת כשנכנס למעונו תלמיד חכם, ולו צעיר 
לימים, היה קם על רגליו. כשאותו ת"ח או רב או מחבר ספר תורני, 
היה מציין את מקום רבנותו או את שם ספרו - כל הדיבור איתו היה 
בהדרת כבוד. אחד מבני הישיבה שאביו ת"ח שמשמש כרב באיזה 
מקום, סיפר שרבינו היה תמיד דואג לגדל אצלו את מעמדו של אביו 
להלכה,  שנוגעות  בשאלות  איתו  מדבר  כשהיה  ותמיד  ות"ח,  כרב 
ולפעמים  ת"ח  הוא  שהרי  אביו,  עם  גם  בזה  שידבר  לו  אומר  היה 

המשך בעמוד 28

מסשר הרה"ר רבי שמואל לינטוש, 
ששעם ישב ולמד בקדמת הכניסה 
לבית המדרש, והנה לשתע מריע 
רבינו ומתיישב במהירות. הוא 
הושתע ולא הבין מה הבהילות 
שבישיבתו. אולם כעבור דקה הבין
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יראו לו ששעם ברח מהתשילה לשני 'עלינו לשבח', השסיד שלושה 
קדישים ורץ לדרכו, אולם בחוץ שרש את רעצל, שלא ראה אותו כבר 

עשרים וחמש שנה, הו הו... איזו התררשות... במשך עשרים דקות עמד 
ושטשט איתו על דא ועל הא, ככה בנחת, כמו ב'שבת נאכ'ן קורל'... שתאום 

יש לך זמן. למה? כי זה היה חשוב. וקדיש לא חשוב לך?!...

הרה"צ רבי ראובן קרלנשטיין זצ"ל: אוי לנו מיום הדין אוי לנו מיום התוכחה

"אֲנִי יוֹסֵף הַעוֹד אָבִי חָי וְלֹא יָכְלוּ אֶחָיו לַעֲנוֹת אֹתוֹ..." )בראשית מ"ה, ר'(

איתא במדרש )בראשית רבה צג, י(: "אבא כהן ברדלא אמר: אוי לנו 
מיום הדין אוי לנו מיום התוכחה... יוסף קטנן של שבטים היה, ולא 
היו יכולים לעמוד בתוכחתו, לכשיבוא הקדוש ברוך הוא ויוכיח כל 

אחד ואחד לפי מה שהוא, על אחת כמה וכמה".
אמר:  רק  הוא  הוכיחם?  שיוסף  כאן  כתוב  היכן  השאלה:  נשאלת 

"העוד אבי חי" והם לא יכלו לענות! היכן כאן התוכחה?
כדי להבין את התוכחה המונחת בדברי יוסף: "העוד אבי חי", ננסה 

לצייר לעצמנו מה ארע שם כשיהודה ניגש אל יוסף:
יהודה מתאר בדברים נרגשים, את הקשר הנפשי העמוק של אביו 
הזקן אל בן זקוניו, שנותר לו יחידי מאשתו רחל, לאחר שאחיו נעלם 
לפני שנים. אם, חלילה, יקרה אסון לנער זה האהוב על אביו, שנפשו 
קשורה בנפשו, כי אז חלילה, יוריד האסון את שיבת האב הזקן ביגון 

שאולה.
יהודה, נגעו ללבו של כל מי שנכח  אין ספק שדבריו הנרגשים של 
עד  לאביו,  ודאגתו  אהבתו  ביטוי  את  לשיא  הביא  יהודה  במקום. 
אפשר  בנימין.  תמורת  במצרים  עולם  עבד  יישאר  שהוא  להצעה 
זה  אוהב  בן  של  והחרדה  הדאגה  לשמע  דמעה,  הזילו  שהנוכחים 

לאביו הזקן והנכבד.
כל  את  וסילק  מעמד,  להחזיק  יותר  היה  יכול  לא  כבר  עצמו  יוסף 
המצרים מן המקום בטרם יתוודע אל אחיו. אך מיד אחרי שתי המילים 

"אני יוסף", הוא הוסיף לומר עוד שלוש מילים: "העוד אבי חי?"
שלוש המילים הללו היו כדקירת סיכה בבלון ענק נפוח מאד. במילים 
אלה אמר יוסף ליהודה: האם אבי עדיין חי אחרי מה שעשיתם לו 
כתונת  כותנתי,  את  לו  כששלחתם  מעמד  החזיק  האם  במכירתי? 
הפסים, כשהיא טבולה בדם ומלווה בשאלה: "הכר נא הכתונת בנך 
היא?"... האם גם אז דאגת וחרדת כל כך לשלום אבא האהוב? עכשיו 
דיברת כל כך יפה, ובצורה נרגשת ומרשימה כל כך, על הצורך לבטל 
קשורה  הגנב, מפני הרחמים על האב שנפשו  בנימין  דין  הדין,  את 
בנפש הנער, אבל אז כשישבתם בדותן ודנתם אותי, אז החלטתם 

בצורה נחרצת כי הרחמים נדחים לחלוטין מפני הדין! 
ובריכוז  בתמציתיות  מקופלים  היו  הללו,  המוחצים  הדיבורים  כל 

רב באותן שלוש מילים קצרות של יוסף: "העוד אבי חי?". היתה זו 
תוכחה שאי אפשר לעמוד בפניה. כאשר מעמתים את טענותיך, או 
מעשיך, כנגד מה שאתה עצמך אמרת ועשית, מה אתה יכול לענות? 
שאז לא היית בסדר? או, שאז היית בסדר ועכשיו אינך בסדר? אוי לו 

לנאשם בתשובה הראשונה, ואוי לו בתשובה השניה...
רש"י מבאר כי האחים לא יכלו לענות ליוסף "מפני הבושה". אכן, 
לא יכולה להיות בושה גדולה יותר, מאשר סתירה פנימית כזו באדם 

עצמו.
פי כמה  גם כאשר היא מפיו של האח הצעיר.  נוראה,  זוהי תוכחה 

וכמה נוראה היא אם תוטח בפנינו, חלילה, מפי הקב"ה!
– הוא המוכיח את  נוראותה של התוכחה היא בעצם בכך שהאדם 
יוסף היתה לאחים הצדקה הלכתית מעולה, בה  עצמו. על מכירת 
החזיקו עשרים ושתיים שנים ברציפות, הם יכלו להתווכח עם כל מי 
שסובר אחרת. אבל כאשר יהודה נציגם, הוא עצמו אומר להפך, מה 

כבר אפשר לענות על זה, במה אפשר להצטדק?
כשתופסים בן אדם בסתירה, במעשיו או בדיבורו – זוהי תוכחה. וזו 
גם התוכחה שתהיה לעתיד לבוא, כשיוכיח הקב"ה כל אדם לפי מה 

שהוא.
ישאלו יהודי: למה התפללת בחטף? ב'אשרי' כבר ברחת, מדוע לא 
יענה: "מה אעשה, רבונו  יכולת לחכות לכל הפחות לקדיש? והלה 
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של עולם, הייתי חייב לרוץ לעבודה, לא היה לי זמן!". טוב. אבל אז 
יראו לו שכשהגיע הביתה, שלף מתיבת הדואר את העיתון היומי, 

נעמד וקרא בו במשך דקות ארוכות.
כל  של  פרטים  ופרטי  פרטים  רב,  בעיון  לקרוא  זמן  לו  יש  פתאום 

החדשות... זו סתירה במעשיו עצמו.
או יראו לו שפעם ברח מהתפילה לפני 'עלינו לשבח', הפסיד שלושה 
קדישים ורץ לדרכו. אולם בחוץ פגש את געצל, שלא ראה אותו כבר 
עשרים וחמש שנה, הו הו... איזו התרגשות... במשך עשרים דקות 
עושה  אתה  מה  שלומך?  'מה  הא:  ועל  דא  על  איתו  ופטפט  עמד 

היום?...' ככה בנחת, כמו ב'שבת נאכ'ן קוגל'...
פתאום יש לך זמן. למה? כי זה היה חשוב. וקדיש לא חשוב לך?!...

תופסים אותו בסתירה, וזו תוכחה נוראה! "לפי מה שהוא".
יהודי מניח תפילין דהויים לגמרי, כאלו שכבר ישנה שאלה רצינית 
תפילין  לעצמך  רוכש  אינך  "מדוע  אותו:  שואלים  כשרותן.  על 
חדשות ומהודרות?", והוא מתרץ את עצמו: "לא, התפילין הללו הן 
נו, וכובע אתה גם חובש של העלטער  זיידע שלי..."  של העלטער 
זיידע שלך? לא, חלילה... רק תפילין. יפה מאד שהן של העלטער 
כמו  יהיה  שהריבוע  כשרות,  להיות  צריכות  התפילין  אבל  זיידע, 

שצריך!
"כן" מצטדק היהודי, "הלכתי לקנות תפלין חדשות, אבל אז התברר 
לי שהן עולות אלף דולר! מה, נפלת על הראש?! אני לא יכול להוציא 

כזה סכום, בשום אופן לא!"...
אבל אם נעשה ביקור קטן בבית שלך ונבדוק כמה שווה המקרר, או 

כמה שווה הארון – נגלה כי כל אלו שווים הרבה יותר מאלף דולר...
- "טוב, וכי יכול אני להסתדר בלי ארון?"

- בלי ארון אי אפשר, ובלי תפילין אפשר?! - - -
תופסים אותו בסתירה, לפי מה שהוא.

של  אבות'  'בתי  במוסד  ששהה  בית,  בלי  בחור  סיפור:  לכם  אספר 
את  לו  ערכה  המוסד  והנהלת  שלוש-עשרה  לגיל  הגיע  פוניבז', 
יום  שמחת הבר מצוה באולם ליד נתניה. בר המצוה התקיימה בין 
כיפור לסוכות. נו, למי יש זמן להגיע, כולם עסוקים בבניית הסוכה 
ובחיפוש ארבעת המינים, אבל זה היה חשוב מאד, בחור חסר בית - 

מצוה גדולה לשמחו.
נסעתי לבר מצוה עם הרב המלמד שלו, ובדרך דיברנו על כך שקשה 

מאד לנסוע בימים אלו לבר מצוה.

פעם  סיפור:  לך  אספר  אבל  לחוץ,  מאד  זמן  אמנם  "זה  לי:  אמר 
היו בקבוקי סודה עשויים מזכוכית, 'סיפון'. לפני כמה שנים בערב 
לשתות  התחשק  הקטן  לבני  מפסקת,  סעודה  באמצע  כיפור,  יום 
הבקבוק  שותה,  שהוא  כדי  תוך  יותר.  ולא  פחות  לא  מה'סיפון', 
גופו של הילד. הבהלה היתה גדולה,  וזכוכיות חדרו לתוך  התפוצץ 
ה'  רחמי  חרום.  ניתוח  לנתחו  הצורכו  כיפור  יום  בליל  נפש!  פיקוח 
הצילו אותו, אבל במשך כל יום כיפור, סוכות ושמחת תורה, הילד 
זמן, למרות שמדובר  לי  היה  ישבתי איתו.  ואני  שהה בבית חולים, 
בימים הלחוצים שבין יום כיפור לסוכות... כי לאבא ולאמא תמיד יש 

זמן, כשמדובר בבנם אהובם השוכב בבית חולים!"...
זה הכלל בכל מקום: כשמשהו חשוב – יש זמן עבורו, וגם יש כח ויש 

כסף. געוואלדיגע לימוד!
ישנה עצה אחת – שאדם יכיר וידע שדברים רוחניים – תורה ומצוות 
בעד  יתן  לאיש  אשר  "וכל  הכל.  נותנים  ולמענם  חיים,  בגדר  הם   –

נפשו" )איוב ב, ד(.
אין  ולרוחניות  וזמן,  כסף  לו  ויש  להקריב,  מוכן  אדם  בגשמיות  אם 
לו – זוהי תוכחה שאי אפשר לעמוד בפניה, והיא התוכחה המונחת 

במילים: "אני יוסף, העוד אבי חי".

)מתוך הספר 'יחי ראובן'(

שואלים אותו: "מדוע אינך 
רוכש לעצמך תשילין חדשות 
ומהודרות?", והוא מתרץ את 
עצמו: "לא, התשילין הללו הן 
של העלטער זיידע שלי..." 
נו, וכובע אתה רם חובש של 
העלטער זיידע שלך?
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הסתכלתי סביב על כל חבורת מלוויי היקרים. לכולם היה קר, אבל חם 
מאוד בלב. מאליו התנרן לו הנירון השבתי, שמלווה כל יהודי באשר הוא: 

"ישמחו במלכותך שומרי שבת וקוראי עונר". אל מול עולמה החומרני 
של מנהטן נעמדנו, קבוצת יהודים רועדים מקור, שלובי זרוע ומזמזמים 

חרש: "יידאל'ך שרייט ש-ב-ת". ואז, מתוך החשיכה, קשץ אלי אדם צעיר, 
שנראה כרוי לכל דבר...

רבה של מרדל העמק, הראון רבי יצחק דוד ררוסמן שליט"א, על החום היהודי 

"וְהִנֵּה עֵינֵיכֶם רֹאוֹת... כִּי שִי הַמְדַבֵּר אֲלֵיכֶם" )בראשית מ"ה, י"ב(

הייתי במסע קודש בארצות הברית, שם שהיתי כשלושה שבועות, 
במסגרת  בגולה.  תועות  יהודיות  נשמות  למען  ענפה  בפעילות 
לציבור  מיוחדת  שבת  שם  ערכנו  במנהטן.  שבתון  נערך  הפעילות 

גדול, כמאתיים איש, שבאו להתחמם ולהתקרב.
ובאו.  רחוקים  שמעו  גדולה.  התעוררות  היתה  השבת  במהלך 
והעלינו את דמותם של האבות  ישבנו  בסעודות השבת הארוכות, 
הקדושים, אמונתם התמימה, דבקותם בא- ל חי ומורשתם לדורות 

כמודל לחיקוי בחיי היומיום. 
בליל שבת, לאחר 'שבת אחים' ארוך במיוחד, פניתי למלון בשדרת 
ברודווי הסמוכה. ליוו אותי עשרה יהודים, שקשתה עליהם הפרידה 

ורצו רק לשמוע עוד ועוד. אשריך ישראל!
ארוכה  שדרה  היא  ברודווי  לזו.  זו  נקשו  שיניי  מאוד.  קר  קר,  היה 
אורכו,  לכל  יורק  בניו  המרכזי  מנהטן  רובע  את  החוצה  ורחבה, 
מדרום- מזרח לצפון- מערב. הרחוב היה סואן כמו תמיד, והכבישים 
של  הראשון  חציו  את  חצינו  היום.  אמצע  כאילו  ערניים  המוארים 

הכביש הסואן, ונעמדנו דום ברמזור, שהחליף אורו לאדם.
הסתכלתי סביב על כל חבורת מלוויי היקרים. לכולם היה קר, אבל 
שחוצה  היהודי,  השבתי,  הניגון  לו  התנגן  מאליו  בלב.  מאוד  חם 
את כל הגבולות, המחנות והעדות. הניגון שמלווה כל יהודי באשר 
הוא: "ישמחו במלכותך שומרי שבת וקוראי עונג". אל מול החולין 
קבוצת  נעמדנו  מנהטן,  של  החומרני  עולמה  מול  אל  האמריקני, 
יהודים, רועדים מקור, שלובי זרוע ומזמזמים חרש: "יידאל'ך שרייט 

ש-ב-ת".
דבר,  לכל  כגוי  שנראה  צעיר,  אדם  אלי  קפץ  החשיכה,  מתוך  ואז, 
ולפליאתי ולתמיהת כל מלוויי הוא מחבק אותי בחום: "הרב גרוסמן, 

שבת שלום!"
לא הכרתי אותו, ולא ידעתי מנין הוא מכיר אותי. אחרי התעשתות 
לא  "הרב  לי:  ואומר  אולי  פונה  הוא  הכביש,  חציית  והמשך  קצרה 
שונו,  )השמות  יצחק"  של  בנו  העמק,  ממגדל  גדי  אני  אותי?  זוכר 

כמובן, מצנעת הפרט(. שוב נפל לזרועותיי בדמעות חמות, וסיפר 
כי בטעות נקרה לכאן בדרכו, וכששמע שיר יהודי, הרים ראשו מעל 

הצעיף וראה אותנו.
בוראו,  את  הכיר  רבות  לא  שנים  לפני  אך  תשובה.  בעל  היה  יצחק 
ושב אליו באמת ובאמונה לעובדו. צר היה לו כל השנים על בנו גדי, 
שירד לארצות הברית, הידרדר לשאול תחתית ולא אבה בשום פנים 

ואופן להלוך אחר אביו.
פניתי למלוויי, שעמדו המומים ומופתעים, לנוכח מפגש עם יהודי 
הדברים  את  תרגמתי  ומיד  השוקקת,  במנהטן  שעה  לא  בשעה 

למעשה ופתחתי בדברים.
מתגלה  שיוסף  בשעה  והמכריע,  הגורלי  "ברגע  להם:  אמרתי  וכך 
הוא  כי  להם  להוכיח  מבקש  הוא  רבים,  כה  ניכור  ימי  לאחר  לאחיו 
המדבר  פי  כי  בנימין  אחי  ועיני  רואות  עיניכם  'והנה  ואומר:  יוסף 

אליכם', ומפרש רש"י: 'בלשון הקודש'.
"המפרשים, ובהם הרמב"ן, תמהים על כך: מה הגדולה בכך ששוחח 
בלשון הקודש? ומה סימן יש בזה? והלוא משנה למלך היה, ומתאים 

ומקובל שיידע שפות נוספות.
"הדבר בא ללמדנו, כי דיבור אחד שנאמר בלשון הקודש, די היה בו 

המשך בעמוד 30
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חדש במערכת
ניתן להאט או להאיץ את קצב שמיעת השיעורים

לחצו 7 להאטה או 9 להאצה
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"קשצת קצת והתנדנדת חזק, לא הצלחתי להתאשק וצחקתי בקול, ררמתי לעוד 
אנשים לצחוק ולכן אני מבקש סליחה, לא התכוונתי לעשות לך את זה..."

 המששיע הרה"ח ר' שמואל אריה רוזנבוים, ראש כולל ב'חור חתם סושר' בבני ברק 
ור"מ בישיבת 'בני אברהם' שיטסבורר באשדוד, עם מסר חזק שצריך ללמוד משרשת השבוע... 

אליעזר )לייזר( רוט 

בפרשת השבוע אנו נחשפים למפגש מצמרר בין יוסף הצדיק ואחיו, 
השבטים הקדושים, והתורה מספרת לנו באריכות על אותו מפגש. 
אומרת התורה הקדושה: "ולא יכול יוסף להתאפק לכל הנצבים עליו 
ויקרא הוציאו כל איש מעלי", ומה קרה בפועל, אכן "ולא עמד איש 

איתו בהתוודע יוסף אל אחיו". 
לכאורה זה קצת מיותר לספר את זה, הרי יוסף הוא המשנה למלך, 
אומר  למלך  המשנה  אם  רגלו.  ואת  ידו  את  איש  ירים  לא  בלעדיו 
הוציאו כל איש מעלי, אז אכן הוציאו כל איש מעליו! צריך שהתורה 
תכתוב לנו את זה ברחל בתך הקטנה, כדי שנבין שזה מה שאכן קרה? 
מצרים  וישמעו  בבכי  קולו  את  "ויתן  הדברים?  סיפור  ממשיך  איך 
חי,  יוסף, העוד אבי  אני  יוסף אל אחיו  ויאמר  בית פרעה...  וישמע 

ולא יכלו אחיו לענות אתו כי נבהלו מפניו".  
אחרי שראה שהם כל כך נבהלו, אומר להם יוסף לשבטים הקדושים: 
יוסף אחיכם  ויאמר אני  וייגשו.  נא אלי,  גשו  יוסף אל אחיו  "ויאמר 
אשר מכרתם אתי מצרימה... ועתה אל תעצבו ואל ייחר בעיניכם...". 
לכאורה ממה נבהלו השבטים? מזה שיוסף אחיהם, שאותו הם מכרו 
לעבד, הפך למשנה למלך, ועכשיו הם בעצם נתונים בידיו והוא עלול 

להעניש אותם על מעשיהם. 
יוסף הצדיק רוצה להרגיע אותם, ומה הוא אומר להם? - "אני יוסף 

אחיכם אשר מכרתם אותי מצרימה...". 
שהוא  החטא  את  מזכירים  לגורלו?  החושש  אדם  מרגיעים  ככה 
עשה, כביכול??? ממש 'כדור הרגעה' מוזר ומשונה מאוד, מצא יוסף 

כדי להרגיע את אחיו...
הקודש  רוח  פי  על  היו  והשבטים  יוסף  של  מעשיהם  שכל  "כמובן 
ובמחזה הנבואה", אומר הרב רוזנבוים, "אנחנו לא מסוגלים להגיע 
התורה  זאת  בכל  אבל  ובדבריהם,  בפעולותיהם  ההשגה  לקצה 
הקדושה ניתנה לנו כדי שנלמד ממנה, ולכן אנו עושים את המוטל 
אנחנו  איך  שלנו,  לחיים  הדרכה  האלו  בעניינים  ומחפשים  עלינו 

צריכים להיראות ולחיות בצלם של השבטים הקדושים. 
"יש כאן ווארט חזק מאוד שקראתי משמו של ה'שפת אמת', ואני 
חושב שיש בו כדי לתת לנו הסתכלות חדשה לגמרי על כל המפגש 
בין יוסף ואחיו, והוא גם מתרץ את הקושיות ששאלנו, לצד קושיות 

רבות אחרות. 
מאוד  מאוד  במדרגה  היה  הצדיק  כשיוסף  אמת:  השפת  "אומר 
גבוהה של קדושה, גם השבטים היו קדושים וטהורים כזוהר הרקיע 
דרגתו  מה  אדם  על  להרגיש  הכח  להם  שהיה  ספק  אין  מזהירים, 

הם  פתוח,  ספר  כמו  לפניהם  היה  הוא  אדם,  ראו  כשהם  הרוחנית. 
ראו את כל המעשים והמחשבות שלו.

"רק אדם אחד הם לא הצליחו לזהות בצורה נכונה: את יוסף הצדיק. 
משמים נסתמו עיניהם הרוחניות מלראות את דרגתו המופלאה של 
ועניין,  דבר  לכל  רגיל  במצרי  שמדובר  וחשבו  אותו  ראו  הם  יוסף. 
הם לא זיהו בו שום קדושה רוחנית, כי מה' היתה זאת, כדי שיורידו 
משביו  אותו  לשחרר  עצמם  על  יקבלו  מכן  ולאחר  בנימין  את  גם 

במסירות נפש וכו'. 
שיוסף  כמו  החוצה  כולם  יצאו  להתאפק,  יוסף  היה  יכול  "כשלא 
אומר: 'הוציאו כל איש מעלי'. מי נשאר אז בחדר? יוסף והשבטים 
הקדושים, 12 שבטי י-ה, שרפי מעלה קדושים וטהורים, 'ולא עמד 
שהיה  אחד  אף  שם  היה  לא  אחיו',  אל  יוסף  בהתוודע  איתו  איש 

בדרגה של איש, הם כולם היו בדרגה של מלאכי עליון. 
את  הצדיק,  יוסף  את  ראו  והם  השבטים,  עיני  נפקחו  אחד  "ברגע 
הדרגה המופלאה שלו, הוא העפיל לפסגות רוחניות כל כך גבוהות, 

עד שהשבטים נבהלו מפניו. 
יוסף הצדיק התגורר כל כך הרבה שנים  "הם עשו חשבון כזה: אם 
לבדו במצרים, במקום הכי טמא והכי משוקץ בכל העולם כולו, אם 
גויים  וישב בכלא עם רוצחים  הוא חי בבית של רשע כמו פוטיפר, 
שפלים במשך 12 שנה, אם הוא לא ראה צורה יהודית במשך שנים 
רבות כל כך, ובכל זאת הוא הצליח להעפיל לדרגות כאלו נשגבות 
וגבוהות, לאילו מעלות רוחניות הוא היה מגיע במידה והיה חי אצל 

אביו, ולומד עמו תורה יום יום כפי שעשה עד שנמכר לעבד??? 
"סביר להניח שהדרגה שלו היתה גבוהה שבעתיים!! עמדו השבטים 
איזו  גרמנו!  נורא  נזק  איזה  בהלה.  מרוב  נשמתם  פרחה  וכמעט 



15 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | שרשת וירש | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

כזה  להיות  היה  שיכול  שלנו,  אח  את  לקחנו  עשינו!  איומה  תקלה 
מלאך אלוקים קדוש וטהור, וזרקנו אותו למקום הכי שפל בעולם, 

ובכך מנענו ממנו לצמוח ברוחניות כפי שיכול היה לצמוח!!! 
"אמר להם יוסף: גשו אלי אחי היקרים, אתם רואים את המדרגות 
אחיכם  יוסף  אני  לזה?  הגעתי  איך  יודעים  אתם  שלי???  הרוחניות 
זאת  ובכל  זה שגרתי במצרים  בזכות  אשר מכרתם אותי מצרימה. 
אותי  שהביא  מה  זה  רע,  מכל  והתרחקתי  הניסיונות  על  התגברתי 

לכאלו פסגות. 
כלומר  'נס',  מלשון  הוא  הקדושים,  בספרים  כתוב  כך  הניסיון,  "כי 
ושים  'עשה לך שרף  עמוד שעליו מניפים את הדגל לגובה מלשון 
אותו על נס'. כשאדם עומד בניסיון, הוא מתרומם לגבהים רוחניים 

עצומים. 
תחששו  אל  הרגעה:  דברי  היו  אכן  יוסף  להם  שאמר  מה  "ולכן 
שבגללכם עליתי ברוחניות פחות ממה שיכולתי לעלות, ההיפך הוא 
לפסגות  והגעתי  התרוממתי  למצרים,  שלי  המכירה  בזכות  הנכון, 

עצומות". 

מיהו חמור
איך  מאליה:  נשאלת  עכשיו  לשאול  צריכים  שאנחנו  "השאלה 
באמת? איך באמת הצליח יוסף הצדיק להתגבר על כאלו ניסיונות 
ולא  נורא,  מקום  בכזה  לבדו  לחיות  אשה  יילוד  יכול  איך  נוראיים? 
שחז"ל  כך  כדי  עד  אותו,  הסובבים  של  ממעשיהם  כלום  ללמוד 
שהתוודע  ועד  מכירתו  מאז  בצדקתו  נשאר  שהוא  עליו  מעידים 
אל אחיו, ולא היתה לו שום ירידה רוחנית, אפילו לא לרגע קט. איך 

אפשר??? 
"כמובן שיוסף הצדיק הוא לא אדם כערכנו, ואנחנו לא מבינים כלום 
ננסה  שאמרנו,  כמו  אבל  הניסיונות,  על  שלו  ובהתגברות  בדרגותיו 
ללמוד מזה קצת לעצמנו, איך אנחנו יכולים להשיג איזושהי נגיעה 
קלה, בדרכים הללו של התגברות על הקשיים והניסיונות בעבודת ה'. 
ווארט שנאמר בדרך צחות: למה יעקב אבינו עשה  "שמעתי פעם 
התשובה,  אחרת???  דוגמה  לא  למה  פסים',  'כתונת  הצדיק  ליוסף 
שהוא לימד את יוסף להתעלם ממה שאומרים עליו, להתמקד רק 
במה שצריך לעשות, ולא במה שאחרים חושבים על זה או אומרים 
את  לימד  הוא  פס',  'לשים  לזה  קוראים  העכשווית  בשפה  זה.  על 

יוסף 'לשים פס' על כל העולם, ולכן עשה לו כתונת פסים... 
"בהקשר זה אספר סיפור נפלא שראיתי פעם, ושיש בו חיזוק עצום 
בעניין הזה של התרחקות מהשפעה חברתית מזיקה, המעכבת את 
הצמיחה הרוחנית. הרי כל אחד ואחד מאתנו מתמודד עם תגובות 
של החברה. זה נכון ביתר שאת לגבי בחורים בישיבה וכדו', אבל לא 
רק, גם אנשים מבוגרים מרגישים לפעמים שהם מוגבלים במעשיהם, 
שהם לא יכולים להתפלל בכזאת דבקות כמו שהיו רוצים, כי זה לא 

נעים להם מהסביבה ועוד דוגמאות למכביר. 
רבי שרגא צבי  "מעשה שהיה באחד מתלמידיו של הגאון הקדוש 
טננבוים, בעל ה'נטע שורק', שנאלץ ליטול אל מקל הנדודים ולברוח 
מעירו, וכך התגלגל עד שאחרי עשרות שנים, כשהיה יהודי מבוגר 

יחסית, הוא הופיע פתאום בעיר פאקש שבהונגריה, כשבאותה עת 
כיהן שם חתנו של בעל ה'נטע שורק' כרב. 

"אותו יהודי לא הגיע בלבוש של יהודי הונגריה, כמו כל שאר תושבי 
פאקש, אלא בלבוש של יהודי ארץ ישראל, עם הקאפטן הירושלמי 
השחור והמפוספס, כשכובע רחב תיתורא לראשו, כדרכם של בני 

ירושלים. 
"חרדו תושבי העיר לקראתו, יהודי מארץ ישראל מגיע, אין זה עניין 
של מה בכך, כיבדו אותו וסייעו לו וגם תרמו לעניי ארץ ישראל בעין 

יפה. 
"הוא בירר מי הוא רב המקום, וכששמע שמדובר בחתנו של בעל 

ה'נטע שורק', הוא סיפר לתושבי המקום את סיפורו המופלא: 
צעיר  נער  ועניין,  דבר  לכל  הונגרי  יהודי  הייתי  כמותכם  אני  "'גם 
בעירו של ה'נטע שורק'. למדתי תורה מפיו וב"ה התעליתי במעלות 

התורה והיראה. 
"'והנה הגיע זמן שבו הבנתי שכל עתידי מוטל בספק. הגעתי לגיל 
הגיוס, וכל הניסיונות של לחמוק מחובת הגיוס לצבא ההונגרי עלו 
לא  ואם  הצבא,  שלטונות  מעם  הרעה  אלי  שכלתה  הבנתי  בתוהו. 
אמלט מארץ הולדתי, אהיה חייב להתגייס לצבא על כלהמשתמע 
מכך, כשלצד הסכנה הגשמית יש סכנה גדולה הרבה יותר, הסכנה 
הרוחנית. מה יהיה על בחור הישיבה שיאלץ לחיות ולגור עם גויים, 

ולאכול איתם את מאכלי הפיגולים רחמנא ליצלן. 
'רבי  לחיי:  על  ודמעתי  שורק'  ה'נטע  בעל  ורבי  מורי  לפני  "'באתי 
קדוש!', אמרתי לו, 'עוצה לי עצה, אני חייב להימלט מפני הרשעים 

הללו!'... 
"'הרבי חיזק את ידי, ואחר דין ודברים הגיע למסקנה, שהמקום הטוב 
ביותר עבורי כדי להינצל מאימת הגיוס בימים אלו, הוא בעיר ברלין 
למערכת  מהסגרה  לחשוש  בלי  לברוח  אוכל  לשם  גרמניה,  בירת 
אם  וחלילה,  חלילה  דיני  את  לחרוץ  שעלולה  ההונגרית,  המשפט 

אתפס בעוון עריקות מהצבא... 
"'אבל בברלין ממתינה לי סכנה גדולה לא פחות, הסכנה הרוחנית. 
רבים  יהודים  רע,  בכי  הוא  גרמניה  בבירת  היהודית  הקהילה  מתב 

האנושות למדה 'להכיל' את כל 
החרירים ואת כל המשונים. היום 
כבר לא מקובל להעיר לאדם 
על לבוש משונה או ריהוט מוזר, 
כולם אהובים וכולם ברורים, אסור 
להעיר לאנשים על שום דבר...
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נתפסו להשכלה ולכפירה רח"ל, והניסיונות גדולים ועצומים. 
"'אמר לי מורי ורבי: 'אני אצייד אותך בצידה לדרך, עליך לשנן שוב 
ושוב 'ווארט' אחד שאני אגיד לך עכשיו, ובטוחני שאם תשנן אותו 
של  הקלוקלת  מההשפעה  תינזק  לא  הזדמנות,  בכל  עליו  ותחזור 

המשכילים בברלין: 
"'כשיעקב אבינו חזר מחרן לארץ כנען הוא מספר לאחיו עשיו: 'עם 
לבן גרתי ואחר עד עתה', אומר רש"י: 'ותרי"ג מצוות שמרתי... לא 

למדתי ממעשיו הרעים'. 
"'איך באמת הצליח יעקב אבינו לשמור את עצמו כך, בכזאת צדקות 
מופלאה, כשהוא היה לבדו בין כל הגויים עובדי האלילים שם בחרן? 
אומר יעקב אבינו: 'עם לבן גרתי ויהי לי שור וחמור' - לבן הרשע היה 
ייחסתי לו מעמד של בן אדם, הוא  וכמו חמור, לא  אצלי כמו שור 

בכלל לא איש, הוא לא בן אדם, הוא שור וחמור... 
"'ראית פעם אדם שלומד ממעשיו הרעים של החמור שלו? ראית 
אדם שרואה בשור מודל לחיקוי? לא ולא! אם לבן היה אצל יעקב 
אבינו כמו שור וכמו חמור, אין זה פלא שיעקב אבינו הצליח להימנע 

מללמוד ממעשיו הרעים'.... 
הירושלמי,  היהודי  סיפר  לבי',  לוח  על  נצרתי  הזה  הווארט  "'את 
'כשהייתי בברלין ולאחר מכן במקומות אחרים, תמיד אמרתי לעצמי: 
מי שלא מתנהג כמו יהודי כשר, הוא שור! הוא חמור! הוא חיה ובהמה, 

אין לי שום סיבה ללמוד ממעשיו ולחקות אותו חלילה וחלילה'...". 

אברך חריר ומשונה 
"ששמעתי  רוזנבוים,  הרב  מוסיף  נפלא",  מעשה  אספר  זה  "בעניין 
מחבר קרוב, מתלמידיו של מורי ורבי מרן גאב"ד 'חוג חתם סופר' 

שליט"א: 
"'היה זה לפני כ-18 שנה', מספר אותו חבר, 'יצא לי להתפלל תפילת 
איזה  למדתי  כן  לפני  בדיוק  ברק.  בבני  הגדול  הכנסת  בבית  מנחה 
הגעתי  החסידות.  מספרי  באחד  שלי,  הלב  את  שהלהיב  ווארט 
והרגשתי  להתפלל  התחלתי  גבוהים',  ב'אורות  כשאני  לתפילה 

שהלב שלי מתלהט מאוד. 
אנשים  עוד  שיש  שכחתי  כבר  עשרה,  שמונה  לתפילת  "'כשהגיעו 
מסביבי', הוא מספר, 'התחלתי להתנדנד, להתלהב, הורדתי דמעות, 
קפצתי תוך כדי התפילה, כאילו אני מתפלל עכשיו באיזה יער נידח, 

שאין סיכוי שמישהו בעולם רואה אותי בכלל... 
ששליח  אחרי  זה  היה  עשרה,  שמונה  תפילת  את  "'כשסיימתי 

הציבור כבר סיים לומר את הקדיש של אחרי 'תחנון'... 
"'פסעתי שלוש פסיעות לאחורי, ומיד התחלתי לומר 'עלינו לשבח' 

עם הציבור, בהתלהבות גדולה וברשפי אש קודש... 
"'אני מסיים 'עלינו', סוגר את הסידור, ואני רואה שעומד שם יהודי 
מבוגר שנועץ בי עיניים נזעמות. הוא ממש כעס עלי שאני מתפלל 
ככה. הוא לא אמר לי מילה, אבל המבט שלו היה מצמית... 'מי אתה 
יכול להתנהג  לך ככה, אתה לא  בכלל, אברכצ'יק צעיר, שתתפלל 
כמו בנאדם? מה אתה מתנהג כאילו ברחת מבית משוגעים!...', זה 
בערך מה שהוא היה אומר לי, אם הוא לא היה עוצר את עצמו בכח... 

"'לא זו בלבד, אלא שבעודי פוסע החוצה מבית הכנסת, ניגש אלי 
אברך ומבקש סליחה: 'אני צחקתי עליך מקודם', כך הוא מספר לי, 
וצחקתי  והתנדנדת ככה חזק, לא הצלחתי להתאפק  'קפצת קצת 
לא  סליחה,  מבקש  אני  ולכן  לצחוק  אנשים  לעוד  גרמתי  בקול, 

התכוונתי לעשות לך את זה!'... 
שמח  דווקא  'שאני  שלי,  החבר  מספר  כך  אברך',  לאותו  "'אמרתי 
יהודי. אני רואה  וגם שימחתי  לשמוע. גם התפללתי בכוונה גדולה 
שיש לפחות יהודי אחד שהצטער מאוד מהתפילה שלי, ולא שמח 

בה בכלל, אז אני שמח שאחרים כן שמחו...'. 
"'אותו אברך מספר, שאחרי כמה שעות החל לבו נוקפו... מי אמר 
להתנהג  הכבוד,  על  לשמור  צריך  באמת  אולי  כשורה?  נוהג  שאני 
יוהרא להתפלל ככה, עם כאלו תנועות  כמו בנאדם. האם אין בזה 
חיצוניות??? האם אין בזה משום הכשלת אנשים אחרים, בזה שהם 
צוחקים עלי??? אולי צדק האיש שכעס עלי? אולי באמת אני צריך 

'להתאפס', ולהתנהג כמו אדם מהשורה??? 
"'אחרי לילה של לבטים, החלטתי להציע את השאלה בפני מורינו 
ורבינו, אז קראנו לו 'המשגיח הרב אלטמן שליט"א', שמאז הוכתר 

כגאב"ד 'חוג חתם סופר', לאורך ימים ושנים. 
ולאחר  קשב,  ברוב  להם  האזין  דברי,  את  שמע  הגאב"ד  "'רבינו 
'ענה לי הרבי  שסיימתי לספר את הסיפור המלא', כך הוא מספר, 

את תשובתו בשתי מילים: 'תמשיך להשתולל!!!'... 
"'אני לא ויתרתי... 'ילמדנו רבנו, למה באמת? אולי הם צודקים? אולי 
אני מגזים? אני אשמח אם המשגיח יגיד לי למה עלי להמשיך בכך...' 
זאת  למד  שהוא  ואמר  והקדים  בהרחבה,  לי  ענה  שליט"א  "'הרבי 
מתוך דברי מרן החזון איש זצ"ל, וכך היתה תשובתו: 'הטענות הללו 
היו נכונות בעבר', הוא אמר, 'פעם היה לאנשים כבוד עצמי. היתה 
דרך מקובלת איך יוצאים לרחוב, איך מתלבשים. לאו דווקא יהודים, 
אפילו הגויים ידעו שיש דברים שלא עושים, כי זה לא מתאים ולא 
מכובד, היה קוד לבוש, היתה צורת התנהגות, היתה תרבות דיבור 

מקובלת...זאת היתה בושה להיות חריג בין האנשים הנורמליים... 
"'באותם ימים היה עניין להימנע ממעשים שיש בהם משום יוהרא, 
או ממעשים שמעוררים לעג וצחוק...  אבל בדור הנוכחי', כך אמר 
האנושות  הבושה.  את  איבדו  אנשים  'היום  שליט"א,  הגאב"ד  מרן 
לא  כבר  היום  המשונים.  כל  ואת  החריגים  כל  את  'להכיל'  למדה 
מקובל להעיר לאדם על לבוש משונה או ריהוט מוזר, כולם אהובים 

וכולם ברורים, אסור להעיר לאנשים על שום דבר... 
"'אם היית מתנהג מוזר באוכל זה בסדר, אם היית מתלבש בצורה 
מוזרה זה כשר וישר, אם אתה שומע מוזיקה משונה שלא הכירוה 
אבותינו, ושאף אחד לא מצליח להבין איך היא משמחת אותך – לא 

היו מעירים ולא היו מסתכלים עליך בצורה מוזרה. 
לא  כבר  הם  זה  את  ואבוי,  אוי  בהתלהבות!  מתפלל  אתה  "'אבל 
זה כבר הפך להיות בעייתי? עכשיו כבר אסור  מסוגלים להכיל??? 
לנו  לזה אסור  זה עניין של אידישקייט?  כי  להתנהג בצורה מוזרה, 
לאברך  גם  ומשונים,  מוזרים  להיות  מותר  לכולם  אם  להסכים! 

שמתפלל מנחה בהתלהבות - מותר להיות מוזר ומשונה!'...". 
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"אני לומד מידי יום את ה'דף היומי בהלכה', כשמיד לאחר הלימוד אני 
מסכם ומקליד לעצמי בצורה מקוצרת, כך אני זוכה ומצליח לזכור את כל 

ההלכות ושרטיהן, ולהרריש סישוק בלימוד"

נבחני ה'דף היומי בהלכה' לקראת הסיום הרדול חורף תשש"ב

הרב שלום הרשלר

הסיום  של  הענוגים  הצלילים  את  שומעים  כבר  הלומדים  וותיקי 
כשהוא  המג"ש,  מחשובי  אחד  ובאושר  ברגש  אותי  שיתף  הגדול. 
הלומדים,  בקרב  הניכרת  והחיוניות  ההתחדשות  את  מתאר 
ועל שום עמוד  לוותר על שום שיעור  לא  ביתר שאת  המתחזקים 

בהלכה.
כך או כך, השבוע פנינו לשיחה עם הרב י. ב. שליט"א מחשובי אברכי 
כולל 'עטרת שלמה' בירושלים, הזוכה זה שנים להיבחן בכל חודש, 

לשמוע ולהחכים כבעל ניסיון מאושר.
מתי הצטרשת ללימוד הדף היומי בהלכה?

"למדתי  בקול.  הוא  משחזר  שנים",  שלוש  כמעט  לפני  זה  "היה 
וכהשלמה  לתועלת  יהיה  שזה  וחשבתי  עירובין,  מסכת  בכולל  אז 
לעבור על הלכות עירובין, כך הצטרפתי לסדר ה'דף היומי בהלכה'. 
במבחנים  ההשתתפות  לצד  ברורה'  ה'משנה  בלימוד  השקעתי 
החודשיים, המסייעים לתמצת ולסכם את הלימוד להלכה ולמעשה.
את  שהרגשתי  "אחרי  בפשטות,  ממשיך  הוא  כמובן",  "בהמשך, 
הגדולה  התועלת  את  כשראיתי  ובמיוחד  והמתיקות,  הסיפוק 
שבדבר, המשכתי והתרגלתי לסדר הייחודי. המשכתי בכל המחזור, 
כולל השתתפות במבחנים המסכמים בכל חצי-שנה, שכאני מקווה, 
בעזרת השם, להמשיך לפחות עוד מחזור שלם, בו אני אוסיף ללמוד 

גם 'ביאור הלכה' ו'שער הציון'".
מהו סדר לימודיך במשך החודש, לשני המבחן החודשי?

"אני לומד מידי יום את ה'דף היומי בהלכה', כשמיד לאחר הלימוד 
כולל  והמשנ"ב,  המחבר  דברי  כל  את  לעצמי  ומקליד  מסכם  אני 
ההערות של ה'ביאורים ומוספים' מהמהדורה המיוחדת של 'דרשו' 
בצורה מקוצרת, כך אני זוכה ומצליח לזכור את כל ההלכות ופרטיהן, 
מדפיס  אני  החודשי  המבחן  לקראת  בלימוד.  הסיפוק  ולהרגיש 
לעצמי את החומר המסוכם, ובמהירות יחסית אני עובר ומרענן את 

כל הלימוד בראש".
מה תוכל לציין כטיש כנבחן וותיק?

"ידוע שהכתיבה עושה רושם חזק בלימוד, היא גורמת לכך שהלימוד 

'נכנס' הרבה יותר בראש לזיכרון, לאורך זמן הרבה יותר ארוך, וזה מה 
שגורם להרבה סיפוק. בנוסף כאמור, בזכות זה יש לי כיום קלסרים 
מסודרים עם סיכום כל ההלכות מחלק ד', עד כמעט סוף 'המשנה 
ברורה', היכן שאנו אוחזים כעת, דבר המדרבן גם להמשיך בעקביות 

כל חודש בהשקעה, כדי שלא יתפתח חוסר  בסיכום ההלכות".
זכור לך איזה סישור מיוחד של השקעה בלימוד/השתתשות במבחן 

וכדומה?
כזה דבר להפסיד  "אין  נבחן קבוע.  כך הוא בפשטות של  "ברור!", 
הראשון  -הדבר  לחופשה?  לנסוע  רוצים  שיהיה.  מה  יהיה  מבחן. 
שבודקים: האם יש מוקד מבחן באותו מקום, ובאם כן, מה האפשרות 
שישנה להשתתפות במבחן? רק ככה, כאשר אפשר להצליח לשמור 

על הרצף בלי ליפול מהרכבת"...
מה תרצה להעביר לחברים או למכרים שלך?

"כדאי מאוד לכל אחד, לנסות לשלב את הלימוד וההשקעה בסיכום/
שינון וחזרה באופן קבוע, בצורה שתהיה לו נוחה, ושזה ייכנס ויהיה 
כחלק מסדר היום, ואז אין כמעט קושי או ניסיונות, כיון שזה נהיה 

חלק מהסדר יום. והתועלת כמובן - רבה היא עד למאוד!".

 לשליחת תגובות לכותב המאמר, 
a0533185209@gmail.com :כתבו ל

שיעור דף היומי בהלכה בהפסקה במפעל בקרית אתא
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מי שזוכר, בכניסה לבני ברק היה שעם מתחם ובו משעל רדול של חברת 
'אוסם'. הבנין היה רבוה ובולט, ועל הקיר החיצוני שלו היה תלוי שלט 
עם המילה 'אוסם', באותיות רדולות שנראו למרחוק. שעם נכנס הראון 

רבי אברהם רניחובסקי זצ"ל לבני ברק, ובראותו את השלט חייך ואמר: 
"השלט הזה מזכיר לי רמרא"

מאוצרותיו של הראון רבי אליעזר טורק שליט"א

יוסף  פגישת  את  המתארים  התורה  פסוקי  את  קוראים  כשאנחנו 
התוכחה   - יודעים  שכולם  מה  את  לחשוב  רגילים  אנחנו  ואחיו, 
הנוראה שהיתה שם, ולאחר מכן השמחה הגדולה, כשיעקב אבינו 
ירד למצרים והתאחד עם בנו יוסף, אחרי עשרים ושתים שנה שלא 

ראהו. 
ומרוממים,  נשגבים  דברים  מונחים  זו  שבפרשה  לדעת,  צריך  אבל 
ולא רק איזה 'איחוד משפחתי'... מכל הנהגת יעקב אבינו והשבטים 
הקדושים, אנחנו יכולים ללמוד מהן תעצומות נפש, מה כוחה של 
רוחניות ודביקות בבורא; וכיצד כל פרט ופרט בחייו של אדם הקרוב 
במבט  לחשוב  משניתן  לגמרי  אחרת  נראה  הוא,  ברוך  להקדוש 

שטחי.
מאריך  מיר,  ישיבת  משגיח  זצ"ל,  ליוואויץ  ירוחם  רבי  הגה"צ  מרן 

לעמוד על לקח נורא שרואים בפסוקים הללו:
נתאר לעצמנו את פגישתם של יוסף ובנימין, לאחר שהאחים כבר 
ידעו מיהו יוסף. התורה מתארת כיצד היו שם בכיות נוראות - "וַיִּפֹּל 
בהסתכלות  צַוָּארָיו".  עַל  בָּכָה  וּבִנְיָמִן  וַיֵּבְךְּ,  אָחִיו  בִנְיָמִן  צַוְּארֵי  עַל 
פשוטה מובן מאד מדוע הם בוכים! שני אחים אוהבים, הופרדו בעל 
נפגשים בהשגחה פרטית  ואז  ושתיים שנה,  כורחם למשך עשרים 

מופלאה. מי היה מסוגל להתאפק מלבכות במקרה כזה?
את  מביא  רש"י  לגמרי.  אחר  משהו  אותנו  מלמדים  חז"ל  אבל 
להיות  שעתידין  מקדשות  שני  על   - "ויבך  המקום:  על  המדרש 
בחלקו של בנימין וסופן ליחרב, ובנימין בכה על צואריו – על משכן 
ובנימין  יוסף  ליחרב".  וסופו  יוסף  של  בחלקו  להיות  שעתיד  שילה 
נפגשו, זה ודאי רגע מאד מרגש ומיוחד; אבל כשהם הביטו זה בזה, 
הם ראו גם את בתי המקדשות שעתידים להחרב, ועל כך הם בכו – 

לא סתם בכי של התרגשות ושמחה, אלא בכי רוחני וגבוה.
כל מהלך של אדם קדוש ומרומם, הוא בעצם מהלך בעבודת השם. 
קשורה  "ונפשו  וזועק  יוסף  לפני  מתחנן  כשיהודה  לכן,  קודם  גם 
בנפשו", אומר ה'בעל הטורים' ש'קשורה' בגימטריה 'תורה'!... לא 

היה זה קשר רגיל של אבא ובן, אלא קשר של תורה, של רוחניות. 
כך גם בהמשך הפרשה, כשהתורה מספרת שיעקב שלח את יהודה 
"להורות לפניו גושנה", ההבנה הפשוטה היא, וכך מפרש גם רש"י, 
ששלח אותו כמו שאנחנו אומרים "להכין את השטח", "להכיר את 

המקום"... אבל רש"י גם מביא מדרש אגדה: "להורות לפניו, לתקן 
לו בית תלמוד". כל דבר שעושים בעולם הוא למען מטרה מסויימת, 
ויעקב רצה שכשהוא יגיע למצרים, כבר יהיה לו בית מדרש מיוסד 

ומוכן ללימוד ולעבודת השם.
מכל הפרשה עולה היסוד הזה. הפסוק אומר: "וַיְדַבְּרוּ אֵלָיו אֵת כָּל 
יַעֲקֹב  רוּחַ  וַתְּחִי  יוֹסֵף...  שָׁלַח  אֲשֶׁר  הָעֲגָלוֹת  אֶת  וַיַּרְא  יוֹסֵף...  דִּבְרֵי 
שיוסף  לבניו  יעקב  האמין  לא  רש"י,  מבאר  בהתחלה,  אֲבִיהֶם". 
בחיים. אך אז "וידברו אליו את כל דברי יוסף" - יוסף מסר להם סימן 
פרשת  זו  והיתה  ממנו,  כשפירש  עוסקים  היו  בתורה  פרשה  באיזו 
"ותחי  ידע כי אמת בפיהם,  עגלה ערופה. כששמע זאת יעקב, אז 

רוח יעקב אביהם".
יוסף הצדיק ידע מה ייחשב לסימן מובהק עבור יעקב אביו - התורה 

הקדושה!

הרוחניות משאירה חותם בל יימחק
בספרו  ישראל',  'אור  ישיבת  ראש  זצ"ל,  ניימן  יעקב  רבי  הגה"צ 
'דרכי מוסר', מביא את הסיפור המפורסם על חכמתו העצומה של 
רבינו הגאון מוילנא זצ"ל. פעם בא לפניו עניינה של עגונה אומללה, 
שבעלה נעלם לפני שנים רבות, והיא ישבה כל העת לבדה בודדה, 

מבלי לדעת מה יעלה בגורלה. 
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לפתע, ביום בהיר אחד, הגיע אדם לא מוכר, וטען שהוא הוא הבעל 
האובד. השמחה החלה לעלות בלבבות כולם, אך הזיהוי היה מוטל 
בספק. היה איזה דמיון חיצוני שזכרה האשה, אך היא התלבטה מאד 
האם זה אכן בעלה שנעלם. היא נפגשה עימו כמה פעמים, והוא ידע 
איזה   – מלבדם  אחד  לאף  ידועים  היו  שלא  אישיים  פרטים  לספר 
אוכל הם אכלו בשבע ברכות, מה הם לבשו, היכן הם טיילו וכן הלאה 

והלאה.
למרות הכל, העגונה לא נרגעה, והרגישה שמסתתר כאן משהו. היא 
חששה מאד שאולי זהו רמאי שפגש את בעלה, שמע ממנו שאין 
כלשהי  ובצורה  במקומו,  ולבוא  להתחפש  והחליט  לחזור  בדעתו 
הצליח להוציא ממנו את כל הפרטים שסיפר לה. בצר להם, פנו הורי 

האשה אל הגאון מוילנא בבקשת עצה.
הכנסת,  לבית  הבעל-לכאורה  עם  יילך  "שהאבא  הגאון:  להם  אמר 
ושם יבקש ממנו למצוא את מקומו לבד". הגיע האיש לבית המדרש, 
והאבא אמר לו שיכנס ויתפוס את מקומו. הלה נבהל כהוגן, הביט 
לכל הצדדים במבוכה, ואז החוויר כסיד, כשקלט שרמאותו נתגלתה. 
ולכדוהו, אז נאלץ להודות שאכן  ניסה להימלט מבית הכנסת  הוא 
אינו הבעל האמיתי, וכשהבין שהבעל לא עומד לשוב, חשב להינשא 
לה. לצורך כך הוא נפגש עם הבעל ושמע ממנו את הפרטים, אולם 
אך את הפרט הזה, היכן היה מקומו בבית הכנסת, הוא שכח לברר 

אצלו.
דברים רוחניים, הסביר הגאון, לא עולים במוחם של הרשעים. אותו 
נוכל רשע בירר הכל: היכן אכלו, מה אכלו, לאן הלכו ומה לבשו, אבל 

המקום בבית הכנסת לא עלה בדעתו!... 
גם יוסף שלח לומר ליעקב שהוא זוכר את ה'עגלות', פרשת עגלה 
ערופה. לא איזה בגד לבש ולא באיזו מיטה ישן, אלא את העניינים 
של תורה ורוחניות. אז 'ותחי רוח יעקב אביהם', אז הוא היה בטוח 
הרוחנית  ברמתו  יוסף,  אותו  נשאר  גם  עוד  ולא  יוסף,  אכן  שזה 

המובהקת. 

אחד  עם  שהיה  מעשה  צחות,  בדרך  נושא  באותו  פעם  שמעתי 
זצ"ל.  גניחובסקי  זה הגאון רבי אברהם  מגאוני הדור, כמדומה היה 
מי שזוכר, בכניסה לבני ברק היה פעם מתחם, ובו מפעל גדול של 
ועל הקיר החיצוני שלו היה  ובולט,  גבוה  היה  'אוסם'. הבנין  חברת 

תלוי שלט עם המילה 'אוסם' באותיות גדולות שנראו למרחוק. 
ובראותו את השלט חייך ואמר:  נכנס רבי אברהם לבני ברק,  פעם 
גמרא  איזו  לוויתו  בני  כשהתעניינו  גמרא".  לי  מזכיר  הזה  "השלט 
מזכירה לו חברת אוסם, אמר בחיוך: "הגמרא בבבא קמא, על אבנו 
סכינו ומשאו שנפלו מראש הגג - 'אוסם' זה ראשי תבות: אבנו סכינו 

ומשאו..." מה שמונח לו בראש זה רק תורה!
קנייבסקי  הגר"ח  התורה  שר  מרן  שסיפר  סיפור,  מובא  ראיתי 
זצ"ל  ה'סטייפלער'  מרן  אביו  עם  פעם  הלך  שבילדותו  שליט"א, 
מלא  היה  הרחוב  וכל  בעיצומה  החורף  עונת  אז  והיתה  ברחוב, 
אחת,  שלולית  ליד  מהילוכו  נעצר  ה'סטייפלער'  מים.  שלוליות 

והביט בה בריכוז. חיימק'ה הקטן לא הבין מדוע אביו מתעכב ליד 
שלולית מים: מה הוא רואה שם?

אמר לו ה'סטייפלער': "אתה רואה מה שיש מעל המים, הירוק-חום 
בירוקה  ולא   - מדליקין  במה  בפרק  אומרים  שאנחנו  מה  זה  הזה? 

שעל פני המים"... 
ורטיבות, אבל  מפליא! כשאנחנו רואים שלולית, אנחנו רואים בוץ 

ה'סטייפלער' ראה את המשנה בשבת...
ישיבת  ימי  שבתחילת  חסידים',  ב'כפר  שהתגורר  יהודי  לי  סיפר 
מבנים  בכמה  הישיבה  ממוקמת  היתה  בישוב,  חזקיהו'  'כנסת 
ממוקמת  שהיא  היכן  הקבוע,  הישיבה  בנין  שנבנה  עד  ארעיים, 
כיום. כשהישיבה עברה לבנין החדש, העבירו את הסטנדרים מבית 
המדרש הישן לחדש, והבחורים נעמדו בשורה ארוכה והעבירו את 

הסטנדרים במהירות מיד ליד. 
עמד שם יהודי פשוט מתושבי הישוב, שאמר בקול: "זה נראה כאילו 
ילד של אחד מרבני  היה  לידו  זורקים אבטיחים אחד לשני".  שהם 
זה כמו מה שלמדנו  הישיבה, שהגיב מיד: "מה פתאום אבטיחים? 
במשנה בפסחים, שהכהנים עמדו בשורה והעבירו מאחד לשני את 

הבזיכים עם הדם של קרבן פסח"... 
זה נזכר באבטיחים, וזה נזכר במשניות על בית המקדש. כל אחד עם 

מה שמונח לו בראש...
יעקב שמח לראות את העגלות, ולהיווכח שגם לאחר עשרות שנים 
שלא נתראה עם יוסף בנו, מחשבותיו נותרו זכות וטהורות, מונחות 
בהוויות דאביי ורבא. מה שמונח לו בראש היא פרשת עגלה ערופה, 
מיוחדת!  לשמחה  מוצדקת  סיבה  היא  זו  ממנו.  כשפירש  עסק  בה 

"ותחי רוח יעקב אביהם!".  

)מתוך הספר 'אוצרותיהם אמלא'(

אמר לו ה'סטיישלער': "אתה רואה 
מה שיש מעל המים, הירוק-חום 
הזה? זה מה שאנחנו אומרים בשרק 
במה מדליקין - ולא בירוקה שעל 
שני המים"...  משליא! כשאנחנו 
רואים שלולית, אנחנו רואים 
בוץ ורטיבות, אבל ה'סטיישלער' 
ראה את המשנה בשבת...
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"כשאיש זקן שם את ידו על ראשו של ילד, ומדבר דברים שהילד אינו 
מבין, זה עושה רושם רב על הילד, וזה ודאי יששיע עליו לשנים רבות..."

מתי ויתר רבי ישראל סלנטר על ענוותנותו? • העשיר שרצה שרבי אלחנן ילכלך את שטיחיו 
המשוארים • ומדוע ביקש רבי נתן מאיר וואכטשוירל מילד החלאקה להניף את ידיו אל על?

הרב ישראל ליוש

"וַיֹּאמֶר יִשְׂרָאֵל רַב עוֹד יוֹסֵף בְּנִי חָי אֵלְכָה וְאֶרְאֶנּוּ בְּטֶרֶם אָמוּת" 
)בראשית מ"ה, כ"ח(

בעובדה  במהירות,  יוסף  את  לראות  רצונו  את  יעקב  תלה  מדוע 
שהוא זקן ועומד למות? כך שואל הגאון רבי יוסף צבי סלנט זצ"ל, 
בספרו 'באר יוסף'. וכי הגעגועים אליו לא היו סיבה מספיקה לרצות 
לראות אותו? וכי אם היה יעקב אבינו צעיר ולא היה עומד למות, לא 

היה מזדרז לראות אותו, מפני הגעגועים אליו?
לאדם  יותר  מתאימה  יוסף',  ה'באר  מחדד  המוות,  בסיבת  התליה 
למהר  מבקש  והוא  שהיא,  פעולה  כל  או  מצוה,  לעשות  שרוצה 
עם  להיפגש  למהר  הרצון  אבל  יספיק,  ולא  ימות  בטרם  לעשותה 

יוסף בנו האהוב, אינו קשור כלל לעובדה שמא המוות מתקרב.
עוד הקשה ה'באר יוסף', ועוד רבים הקשו כן, על דברי רש"י בהמשך 
הפרשה, שבעת פגישתם של יעקב ויוסף, יוסף הרבה לבכות ויעקב 
זמן מתאים  וכי לא מצא  וקשה,  לא בכה אלא קרא קריאת שמע. 
הללו,  לרגעים  חיכה  כך  כל  הוא  הרי  שמע?  קריאת  לקרוא  יותר 
הללו,  הגדולים  מהרגעים  להתרגש  ובמקום  אהובו,  בנו  את  לפגוש 

הוא קורא קריאת שמע?!
ליוסף,  יעקב  יוסף': בל נחשוב חלילה שגעגועיו של  מיישב ה'באר 
ורצונו העז לפגוש אותו, היו געגועים רגילים וטבעיים, כמו שמצוי 
אצל אנשים פשוטים. יעקב רצה לראות אותו, כי הוא רצה להיווכח 
שאכן יוסף נשאר בצדקותו כפי שהיה כשעזב אותו, אלו היו געגועיו, 
הוא רצה לראות שהשנים הרבות שיוסף לא היה איתו, לא הורידו 
אותו חלילה לשאול רוחני. אמנם בניו ספרו לו שהוא נשאר צדיק, 

אבל הוא רצה לראות זאת בעיניו...
תסביר  והיא  יוסף,  עם  בפגישה  אבינו  ליעקב  היתה  נוספת  מטרה 
לו  להחדיר  רצה  הוא  שמע:  קריאת  אז  דווקא  קרא  הוא  מדוע  לנו 
מסר רוחני חזק, ובכך לנסות להשלים לו את שנות החינוך שחסרו 
לו מאז ירד למצרים. המסר הוא, ששום דבר אינו חשוב בעיניו מלבד 
האמונה בהי"ת: למרות שאתה מלך, בני היקר, ויש לך כבוד מלכים, 
יוצאת לראות את הפגישה ההיסטורית של המלך עם  וכל מצרים 
אלוקינו  ה'  ישראל  'שמע  חשוב  לי  בעיני,  חשוב  אינו  זה  כל  אביו, 
ה' אחד... ואהבת את ה' אלוקיך בכל לבבך ובכל נפשך...  ושננתם 

לבניך ודברת בם...'.
מהמחזה  התרגש  כך  כל  הוא  יוסף,  של  בכייתו  סיבת  היתה  גם  זו 
הזה, זה החזיר אותו לקדושה ולרוממות אותן חווה בבית אביו, הוא 

שהאמונה  לו,  להעביר  ביקש  שאביו  החינוכי  המסר  את  הבין  אכן 
בעולם  כאן  המדומה  הכבוד  מכל  יותר  חשובים  בהי"ת  והדבקות 

הזה...
ע"פ הדרש מוסיף ה'באר יוסף', שאפשר לבאר את דברי יעקב אבינו: 
"אלך ואַראנו בטרם אמות", עם פתח תחת האל"ף - כלומר אזדרז 
אליו בטרם אמות, להראות לו מה חשוב באמת. את השיעור הזה 

באמונה, רצה יעקב אבינו להספיק למסור ליוסף בטרם פטירתו.

פרק חשוב במשנת החינוך, למדנו מהנהגתו של יעקב אבינו, שקרא 
למדנו  יוסף:  בנו  עם  המרגשת  פגישתו  בזמן  בדיוק  שמע  קריאת 
והחיצוניים,  הסביבתיים  והרגשות  העיתוי  המסר,  העברת  שצורת 
שלא בהכרח קשורים לתוכן המסר, ישפיעו מאוד על החניך, וכגודל 

ההתרגשות תרבה ההשפעה...
הסיפורים הבאים יספרו על גדולי הדור שנהגו אף הם כהנהגתו של 

יעקב, וכך העבירו את המסרים שבקשו ללמד:
ישיבת  משגיח  של  ביתו  מבאי  אחד  של  לבנו  מלאו  שנים  שלוש 
לייקווד, הגאון רבי נתן מאיר וואכטפויגל זצ"ל. אביו הביא אותו אל 
המשגיח כדי לכבדו לגזוז את פאותיו, כמנהג ה'חלאקה'. המשגיח 
מילא את בקשתו וגזז את שערו של הילד, ואף נימק כי יש למנהג זה 

קצת מקור מהגמ' בסנהדרין, שחתכו את שערות סנחריב...
"ילמדנו רבינו איך לקיים מצוות חינוך?".  כשסיים, פנה אליו האב: 
ושקע  ושתק  המשגיח  נענה  לענין...",  לדבר  מתחיל  אתה  "עכשיו 

בהרהורים.

רבי נתן מאיר וואכטפויגל
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כשננער מהרהוריו, אמר בהתרגשות: "ראשית חכמה יראת ה'...", 
ואז הניף את ידיו אל על וזעק בהתלהבות: "מדארף נאר טאן איין 
טרייסל פאר בורא עולם..." – "צריך רק לעשות זעזוע אחד בשביל 
הוא  אף  שיעשה  השלוש,  בן  הקטן  בילד  והפציר  עולם...",  הבורא 
איין  טאן  נאר  "מדארף  אחריו:  ויאמר  על  אל  ידיו  את  ירים  כמוהו, 

טרייסל פאר בורא עולם...".
הילד עשה כמוהו. המשגיח שמח שמחה גדולה, ואמר לילד: "עכשיו 

אתה בחור טוב...".
מניף  הוא  מהחלאקה,  זוכר  מה  אותו  וכששואלים  וגדל,  הלך  הילד 
שוב את ידיו, וחוזר ואומר: "מדארף נאר טאן איין טרייסל פאר בורא 

עולם...".

אורח חשוב בא לעיר 'זעמבראוו', הלא הוא מחולל תנועת המוסר, 
הגאון רבי ישראל סלנטר זי"ע, והוא התאכסן בביתו של רב העיר.

תושבי העיר ששמעו על האורח המכובד ועל מקום האכסניה, באו 
אך  מפיו.  ולהתברך  הקדושות  פניו  זיו  את  לראות  כדי  ילדיהם  עם 
אינו  ישראל  שרבי  וביודעו  לנוח,  ישראל  לרבי  להניח  ברצונו  הרב, 

נוהג לחלק ברכות, לא נתן לקהל להיכנס לביתו.
בינתיים, התאסף בחוץ קהל גדול, וההמולה רבתה והגיעה לאזנו של 

רבי ישראל, ופנה אל מארחו ושאל: "מהו קול השאון בחוץ...?"
רבי  הורה   – אותם..."  "תכניס  המארח.  ענה   - ברכה..."  רוצים  "הם 
ישראל, והסביר: "כשאיש זקן שם את ידו על ראשו של ילד, ומדבר 
ודאי  וזה  הילד,  על  רב  רושם  עושה  זה  מבין,  אינו  שהילד  דברים 

ישפיע עליו לשנים רבות...".
בורח  היה  הוא  כלל,  לברך  נהג  לא  ישראל  שרבי  שאף  למדנו,  הנה 
מהכבוד כמטחווי קשת, אך לא מנע רושם טוב שאפשר להשפיע 

על ילדי ישראל...    

הסיפור הבא אולי מפורסם, אך כיון שהוא מלמד היטב על המסר 
החינוכי הנזכר, נספר אותו שוב. וכדברי תורה הצריכים חזרה ושינון, 

כך סיפורי צדיקים, שהם כדברי תורה, ללומדים מהם לקח:
שרבי  גדול,  עשיר  דייניס,  הרב  של  בנותיו  זעקו   - אבא..."  "אבא... 
לבקש  ביתו  את  פוקדים  היו  נוספים  ישיבות  וראשי  וסרמן  אלחנן 
הדלת  על  נוקש  וסרמן  אלחנן  "רבי   - לישיבתם  תרומות  ממנו 

הצדדית מכיוון המטבח, ומבקש להיכנס...".

הרב דייניס רץ במהירות לדלת המטבח, קיבל מיד את רבי אלחנן 
הדלת  דרך  נכנסת  לא  "מדוע  תמיהתו:  את  בפניו  והביע  בכבוד, 

הראשית...?"
"נעליי מלאות בוץ ולכלוך" – הסביר רבי אלחנן – "ולא רציתי שהן 
אותן  לנקות  ניסיתי  שבביתך...  המפוארים  השטיחים  את  ילכלכו 

בחוץ, אבל הן עדיין מלוכלכות..."
"אתה מקלקל את בנותיי!!" – זעק הרב דייניס לעברו של רבי אלחנן 
יותר חשובים מכבוד התורה...?! בוא  – "מה הן רואות, שהשטחים 
מרבי  דייניס  הרב  ביקש    - הראשית"  מהדלת  ונכנס  עכשיו  איתי 
על  שב  המלוכלכות,  הנעליים  עם  השטיחים  על  "תלך  אלחנן. 
הספות עם המעיל הרטוב, כדי שבנותיי ידעו שהדבר החשוב ביותר 

זה התורה, ולא השטיחים והספות...".
ואמר  בהתרגשות,  הזה  הסיפור  את  מספר  היה  וסרמן  אלחנן  רבי 
זכה  תורה,  לאהבת  בנותיו  את  דייניס  הרב  שחינך  החינוך  שבזכות 
שהן נישאו לאחים הקדושים לבית בלוך, ששירתו בקודש בישיבת 

טעלז.
והיה אומר  דייניס מנכסיו,  ירד הרב  רבי אלחנן אף סיפר, שלימים 

שהנכסים היחידים שנשארו לו הם שני חתניו...

 לשליחת תגובות לכותב הטור הרב ישראל ליוש, כתבו ל: 
israel.layosh@gmail.com

בוא איתי עכשיו ונכנס מהדלת 
הראשית" -  ביקש הרב דייניס 
מרבי אלחנן. "תלך על השטיחים 
עם הנעליים המלוכלכות, שב 
על הסשות עם המעיל הרטוב, 
כדי שבנותיי ידעו שהדבר 
החשוב ביותר זה התורה, ולא 
השטיחים והסשות..."
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הבחור, חרד ומבוהל, העביר בזכרונו ברשרוף מהיר את המסע כולו, ונאלץ 
'להודות' בהנהון קל: אכן כן, היו כמה שעמים, בעיקר בתחילת הדרך, בהן 
שלט ביצרו. אמת, רוב הדרך נכשל, אבל היו רם שעמים בהן ניצח... נהרה 
השתשכה על שני ה'סטיישלער', והוא נענה ואמר בזה הלשון: 'איי, אינני 

מרזים, אינני משקר... אינני מרזים, אינני משקר... אם היה בי את הכח, 
הייתי קם בשניך מלוא קומתי!

בשני מי ביקש ה'סטיישלער' זצ"ל לקום מלוא קומתו, ומדוע?

הרה"ר אשר קובלסקי שליט"א

"אֲנִי יוֹסֵף"! )בראשית מ"ה, ד'(

לכל אדם באשר הוא, יש רשימת משאלות, שאיפות ומאוויים, שהוא 
מייחל ושואף שיתגשמו. כל אדם רוצה להצליח בתחומים החשובים 
לו, בדברים המכריעים את גורלו. בראש ובראשונה, רוצה כל יהודי 
כל  מצוותיו.  ולקיים  בתורתו  להתמיד  עולם,  לבורא  מחובר  להיות 
אחד מבקש לנצח את היצר על נסיונותיו החוזרים ונשנים, כל אדם 
חפץ להיות ירא שמים בתכלית, בעל מידות, ומצליח להגשים את 
להצליח,  חפצים  אנשים  הגשמי  בתחום  גם  זאת,  לצד  שאיפותיו. 

להרוויח יותר, להצליח יותר.
אם היעד הוא כה מוגדר, וכולנו רוצים, במילה אחת, להצליח, נותר 
לדון רק בשאלה מהו סוד ההצלחה. איך ניתן להצליח במה שחשוב 
כולנו כה חפצי הצלחות,  לנו, איך עושים את הדרך אל היעד. אם 
נשאלת השאלה איך נוכל להגיע אל ההצלחה הנשאפת, איך נוכל 

לגעת בהצלחה המיוחלת?!
כשיש  שרשרת.  היא  הצלחה  ההצלחה:  סוד  את  נחשוף  וכאן 
הצלחה אחת - היא נותנת כח להצלחה הבאה, שנותנת את הכח לזו 
שאחריה, עד שהחיים הופכים לשרשרת הצלחות. צריך להצליח רק 

פעם אחת, ומאז ההצלחה כמעט אוטומטית!
בחיים,  להצליח  כח  שנותן  מה  ושמעו:  הסכיתו  הריוני?!  לא  נשמע 
היא ההצלחה הקודמת. כשתינוק עובר משלב ישיבה לעמידה - זה 
ברלל שבמוח שלו מותקנת תובנה, שאם הצליח להתיישב, הוא צריך 
להעז עוד קצת, להתקדם עוד שלב, ולהיעמד. אחר כך, אותה תובנה 
אומרת לו שהוא יכול ללכת, וכשהוא מנסה ומצליח - זה מה שנותן 
מוסיף  ומתקדם,  מוסיף  הוא   - ומכאן  לרוץ.  להתחיל  הכח  את  לו 
ההצלחה  המשך  היא  הצלחה  כשכל   - ומצליח  מוסיף  ומתשתח, 

הקודמת.
אם זה סוד ההצלחה של פעוטות צעירים, זה גם סוד ההצלחה של 
לעצמו  אומר  לא  מתבגר,  בחור  או  ילד  למה  אז  מבוגרים.  אנשים 
שכשם שהצליח אתמול ללמוד רבע שעה - הוא יכול להצליח ללמוד 

היום חצי שעה? למה אנשים לא חשים שכשם שהצליחו להתגבר 
הכוחות  את  היום  להם  יש  כך  במישהו,  לפגוע  הנסיון  על  אתמול 
להתגבר על היצר המפתה אותם לפגוע בקדושת עיניהם? למה כל 
כך הרבה אנשים לא מצליחים להתקדם בשם תחושת ההצלחה של 

אמש - כאמור?!
ההתבררות,  בתהליך  שלב  באיזשהו  כי  הבעיה:  טמונה  שכאן  זהו, 
וחשיבות  לכשלונותיהם,  מדי  רבה  חשיבות  לייחס  נוטים  אנשים 
שחותה עד מזערית להצלחותיהם. כך מתשוררת לה תחושת ההצלחה 
ומתחלשת בחוסר סישוק, ולכן - אין להצלחה הבאה מהיכן לשאוב 
כח, שכן כבר בתחנה הקודמת לא חש האיש בהצלחה, וממילא אין 

'דלק' להצלחה הבאה...
הקודמת.  ההתמודדות  של  נכון  לא  בסיכום  נעוץ  הכישלון  שורש 
את  מאפס  הוא  אתמול,  על  'נכשל'  ציון  לעצמו  נותן  כשמישהו 
יוצלח',  לא  'אני  היא  הרווחת  כשהתחושה  היום.  להצליח  סיכוייו 
'אני לא מסוגל', 'אני לא מתמודד', 'אני נופל תמיד', 'אני נכשל כל 
הזמן' - אין מסלול המראה שיוציא מהבוץ הזה, ושרשרת הכשלונות 

תימשך חלילה, עד ש...
עד  המבט.  את  נמקד  ובהן  הצלחות,  רם  יש  שלכולנו  שנבין  עד 
שנלמד להעריך את ההצלחות שלנו, 'לחיות' אותם רם אם הן קטנות, 
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להתבשם מהן רם אם הן נראות מזעריות. כי האמת היא - שלכולנו יש 
הצלחות, כמו שלכולנו יש כשלונות. אם אנו רוצים להצליח בעתיד - 
עלינו להתמקד בהצלחות שלנו, זה מה שיתן לנו כח להצלחה הבאה!
הנפעמים  לאחיו,  יוסף  התגלות  על  מספרת  השבוע  פרשת 
וטמאה.  מזוהמת  ארץ   - מצרים  בתוככי  וטהור  קדוש  מהישארותו 
כל  מול  בגבורה  התמודד  כיצד  מעמד?  להחזיק  יוסף  הצליח  איך 
שפל,  עבד  שנוא,  אח  היותו  את  שרד  איך  עליו?  שגברו  הנסיונות 
אסיר בבית הכלא, ונותר מרומם ונעלה? - את הסוד לכך מגלה לנו 
התורה בפרשת 'וישב', בפסוק 'ויהי השם את יוסף ויהי איש מצליח', 

וכך מבאר זאת הרה"ק בעל ה'כתב סופר' זי"ע:
כ'מצליח'.  חי  הוא  כי  דשמיא,  סייעתא  לו  והיתה  הצליח,  יוסף 
למרות חייו הקשים, ידע יוסף הצדיק לראות את ההצלחות שלו. רם 
החן  את  שבחייו,  ההצלחות  את  לראות  ידע  אסיר,  או  עבד  כשהיה 
שהיה נסוך על שניו, את זה שהצליח להיות האסיר הממונה על בית 
הסוהר. אז נכון, הוא בכלא, מצבו לא ששוט. אדם אחר במקומו היה 
נשבר, מתרסק, מאבד סיכוי או תקוה - אבל יוסף הרדיר עצמו כ'איש 
למשנה  שהשך  עד  להצליח,  להמשיך  כוחות  נטל  ומכאן  מצליח', 

למלך.
את הכלי הזה, כדאי כל כך לאמץ. כי כולנו מכירים בחורים שחוזרים 
הביתה, ומסשרים שהצליחו ללמוד היום רק שעה. כולנו מתמודדים 
עם זה ש'בקושי הצלחנו לכוון בתשילה, רק כמה דקות', או 'בקושי 
הצלחנו להתרבר על היצר, רק שעם אחת'. תחושות הכישלון הללו הן 
אם כל חטאת, הן בוראות ויוצרות את הכישלון הבא, ואת זה שאחריו.
כיוון  את  ולשנות  הרלרל  את  לעצור  הוא  לעשות  שכדאי  מה  כל 
רדולה!  נהדר! הצלחה   - התנועה לצד הנרדי: הצלחת ללמוד שעה? 
על  התרברת  אשריך!  הכבוד,  כל  אחד?-  קטע  רק  בתשילה  כיוונת 
ניסיון רק שעם אחת? - נשלא, איזהו ריבור הכובש את יצרו! - וככל 
שנשנה בלבנו את התודעה ונחיה את ההצלחות שלנו, נייחס שחות 
נצליח  כך   - שהשרנו  בהצלחות  מבט  ונמקד  לכישלונות  חשיבות 

בסייעתא דשמיא עוד ועוד, ועוד ועוד, ועוד ועוד...

נסיעה אחת, 2 משמעויות השוכות!
הסיפור הבא התרחש בשנת תשמ"ה, בהיכלה של אחת הישיבות 
היותם  ישבו החברותא, אשר מתוקף  זה  זה לצד  החשובות בארץ. 
לחוש  וידעו  היטב,  זה  את  זה  הכירו  כבר   - תקופה  מזה  חברותא 
איש את לבו של רעהו. האחד - הוא המחנך הנודע הרב משה בלוי 
שליט"א שסיפר את הסיפור, ורעהו - אשר נקרא לו בשם יוסף. ביום 
מן הימים, חש רבי משה שמשהו עם החברותא לא בסדר, לבו בל 

עמו, והתעניין אם קרה משהו...
בתחילה, לא ניאות החברותא לספר, ניכר כי קשה עליו הדבר. אולם 
ככל שהתקשה להתרכז וניכרו אותות עצב על פניו, ביקש ממנו רבי 
משה שוב ושוב, כי יגלה את אוזנו במה מדובר. לבסוף, בקול נכאים 
כי בחודש אלול הקודם קיבל על עצמו  יוסף  ומרוסק, סיפר  שבור 
הצליח  הוא  ומופלגת.  קפדנית  שמירה  עיניים,  בשמירת  להיזהר 

לשמור את עיניו היטב, עד...

לרופא שיניים, המקבל קהל במרפאה בתל  לנסוע  הוצרך  אתמול, 
מכל  עיניו  את  לשמור  נחושה  בהחלטה  לדרך  יצא  הוא  אביב. 
נסיון, לא להביט חלילה בשום שלט פרסום, עיתון, או כל סוג של 
התקשה  הוא  וגברו,  הלכו  הנסיונות  הזמן,  בחלוף  אבל,  אחר.  נסיון 
ואנה, הוא הביט לכל  - עיניו שטו אנה  ונשבר  ולהילחם,  להתמודד 
לו  היתה  מיואש.  מרגיש  שבור,  הוא  כעת   - כן  כי  והנה  הצדדים, 

קבלה, הוא שמר עליה באדיקות, ואתמול נפל במלחמה...
רבי משה ראה את כאבו של החברותא, ואף שכיום הוא מחנך נודע, 
לחזק,  לענות,  והתקשה  לימים,  צעיר  בחור  עדיין  היה  שאז  הרי 
לסייע לידידו יוסף. הוא הביט אל השעון, וכשהבין כי שעת קבלת 
הקהל אצל הגאון ה'סטייפלער' זצ"ל עודה בעיצומה, ביקש מיוסף 
הכאב  על  לו  לספר  וקדוש,  גאון  אותו  אל  להיכנס  אליו,  להתלוות 

והמצוקה, ולהקשיב לעצתו...
מאוד,  מבורר  היה  כבר  אשר  ה'סטיישלער',  לבית  יחדיו  יצאו  הם 
ושמיעתו - שמזה שנים אינה במיטבה - כבר קשתה עליו מאוד. כל 
הנכנסים אליו נהרו לכתוב את שאלותיהם על שתק, וה'סטיישלער' 
היה משיב לשאלות הכתובות לשניו. לשיכך, נטל הבחור שתק קטן 
וכתב: 'אני בחור בן 19. קיבלתי על עצמי להיזהר ולהישמר בשמירת 

עיניים, אולם אתמול נכשלתי מאז אין לי מנוחה'
שקרא  ה'סטייפלער',  אל  הגישו  הסיפור,  מתומצת  בו  הפתק,  את 
החודרות,  עיניו  את  ה'סטייפלער'  הרים  ואז,  מהיר.  ברפרוף  אותו 
נעץ אותן בבחור, וכדרכו - לדבר בקול רם ואף בצעקות רמות עקב 
קשיי השמיעה שלו, שאל בקול חוצב: 'בחור'ל, אמור לי, האם במשך 
הדרך התגברת ולו פעם אחת? האם לפחות פעם אחת אמרת ליצר 

'לא', לא אביט לשם?'
'רבי,  הפתק:  על  בכתב  השיב  רועדת  וביד  ונבוך,  נבהל  הבחור 
נכשלתי שוב ושוב, פעם אחר פעם...' ה'סטייפלער' הביט בתשובה, 

כי האמת היא - שלכולנו יש 
הצלחות, כמו שלכולנו יש 
כשלונות. אם אנו רוצים להצליח 
בעתיד - עלינו להתמקד 
בהצלחות שלנו, זה מה שיתן 
לנו כח להצלחה הבאה!
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ומיד שב ושאל בקול רועם: 'אבל האם תוכל לומר שלא התגברת ולו 
לי, האם לא היתה פעם אחת במשך כל  פעם אחת בודדת? אמור 

הדרך בה שלטת ביצרך והתגברת?'
הבחור, חרד ומבוהל, העביר בזכרונו ברפרוף מהיר את המסע כולו, 
ונאלץ 'להודות' בהנהון קל: אכן כן, היו כמה פעמים, בעיקר בתחילת 
הדרך, בהן שלט ביצרו, והוא התגבר. אמת, רוב הדרך נכשל והובס 

במלחמה מול היצר, אבל היו גם פעמים בהן ניצח...
נהרה השתפכה על פני ה'סטייפלער', והוא נענה ואמר בזה הלשון: 
אם  משקר...  אינני  מגזים,  אינני  משקר...  אינני  מגזים,  אינני  'איי, 
היה בי את הכח, הייתי קם בפניך מלוא קומתי! הרי הנסיעה מכאן 
ובכל  מאוד,  קשה  מלחמה  זו  צד.  כל  דקות   35 היא  אביב,  לתל 
מאלוקיך',  'ויראת  מצוות  שלוש  קיימת  והתגברת,  שניצחת  פעם 
שלוש  אלוקיך'.  השם  את  'ואהבת  ישראל',  בני  בתוך  'ונקדשתי 

מצוות בכל התגברות!'
הבחור האזין בקשב רב, לא האמין למה ששומעות אוזניו. הוא חשב 
כי ה'סטייפלער' ירביץ בו שיחת מוסר וחיזוק, הרהר כי לבטח ישמע 
ומתלהב,  נרגש  כה   - ה'סטייפלער'  ואילו  חטאו.  חומרת  על  נזיפה 

ומוסיף ואומר, כשקולו הולך וחזק מאוד:
'אכן, אין סשק שעליך לעשות תשובה על מה שנכשלת. אבל מדוע 
אתה  הרי   - שהתרברת  שעם  בכל  הרי  בוכה?  אתה  מה  על  נשברת? 
התרברת!  כוחות,  לך  יש  ריבור,  אתה  ממש.  הצדיק  יוסף  במדררת 
מדוע אתה כה שבור? בכל שעם שאתה מתרבר - אתה עושה תשובה 
היכולת,  את  לך  יש  התרברת,  שעמים  כמה  נא  ראה  אבל  ומתקן, 
תילחם, תילחם, תילחם, אתה מסורל, אתה יכול, אתה כבר ניצחת לא 

מעט שעמים, אתה תנצח רם בהמשך!'
ה'סטייפלער' נפרד מהבחור בחום, והבחור יצא המום, מטולטל עד 
עמקי הנפש. הוא נכנס שבור ומיואש, חש כי כל כולו כישלון מהלך, 
אתמול  שכן   - לכך  ראיה  אפילו  לו  ויש  עתיד,  לו  ואין  סיכוי  לו  אין 
נכשל, פעם אחר פעם... ואילו ה'סטייפלער' - גדול הדור, מפנה את 
מבטו לכיוון ההפוך, מאיץ בו לראות את הפעמים שהצליח וניצח, 
ואומר לו כי בכוחו הדבר, ביכולתו להתגבר, וגם לו יש ראיות משלו...
שנכח  שליט"א,  בלוי  משה  הרב  כאמור  מספר  הזה,  הסיפור  את 
של  בנפשו  מהפך  חוללו  הדברים  כי  ומעיד  מעשה,  בשעת  בחדר 
והמסר  ויראת שמים.  והובילו אותו להצלחה רבתי בתורה  הבחור, 

מפלח חדרי לב, בוקע כל חומת ייאוש:
אחים יקרים, אין מי מאיתנו שאין לו רם הצלחות. קטנות או רדולות, 
דרמטיות יותר או שחות. טעות רדולה היא לייחס חשיבות רבה מדי 
מדי  שחותה  חשיבות  לייחס   - יותר  עוד  רדולה  וטעות  לכשלונות, 
להצלחות. בכל עת של נסיון או התמודדות, רצון להרשים שאישה או 
להתרבר על מכשול, כל שעלינו לעשות הוא להקשיב לקולו החוצב 

של ה'סטיישלער': 
'אתה ריבור, יש לך כוחות, התרברת! מדוע אתה כה שבור?... יש לך 
את היכולת, תילחם, תילחם, תילחם, אתה מסורל, אתה יכול, אתה 

כבר ניצחת לא מעט שעמים, אתה תנצח רם בהמשך!'
כן, רם אתה, רם אני, כולנו. לכולנו יש הצלחות בחיים, צריך רק למקד 

את המבט עליהן, לחוש אותן, 'לחיות' אותן. זה מה שיתן לנו את הכח 
להתמודדות הבאה, זה מה שמייצר בס"ד את ההצלחה הבאה!

'ממתק' בסיום הבחינה
הסיפור הבא נוטל אותנו כ-200 שנה לאחור, אל התקופה בה ישב 
הדור  כגאון  ונודע  הרבנות,  כס  על  זצ"ל  איגר  עקיבא  רבי  הגאון 
המפורסם  הגאון  אל  להיכנס  ביקשה  תלמידים  קבוצת  ותפארתו. 
ולהיבחן אצלו, ובעת המבחן - הוצגה הסוגיא הנלמדת מכל היבטיה, 

כשרבי עקיבא שואל והתלמידים משיבים, וכן ההיפך...
בשלב מסויים, הקשה רבי עקיבא איגר קושיא חזקה, איתנה כברזל, 
יצוקה בסלע. דממה השתררה בחדר, היה ברור כי אין זו עוד שאלה 
במבחן - שהתלמידים הצעירים אמורים לדעת להשיב עליה, אלא 
קושיא גאונית מופלאה, שכנראה התשובה עליה גאונית לא פחות, 
הפלא,  למרבה  אולם  צעירים.  תלמידים  של  מהשגתם  מופלגת 
לפתע קם אחד התלמידים ואמר כי יש לו תשובה, והחל להרצות 

תשובה נפלאה ומנומקת, גאונית בפשטותה, ופשוטה בגאונותה...
ואותות  שהשיב,  את  שהשיב  הצעיר  לתלמיד  הקשיבו  הכל 
שלאחר  עד  איגר,  עקיבא  רבי  הגאון  פני  על  ניכרו  התפעלות 
התשובה הזו - שהיתה כעין 'ממתק' לסיום - בירך את התלמידים 
והם יצאו לדרכם. אלא שאז, לאחר שיצאו, ביקש מהמלמד שלהם 
להתקרב אליו, ואמר לו כי הוא מודאג בנוגע לעתידו של התלמיד 

שהתבלט בתירוצו, בהסבירו:
חשתי  הזו,  הסוגיא  את  למדתי  עת  לימים,  צעיר  כשהייתי  'זכורני, 
התירוץ  את  לתרץ  בידי  וכשעלה  בפניכם,  שהעליתי  בקושיא 
שהתלמיד הזה העלה - הייתי כה נרגש ושמח שהצלחתי לפצח את 
החידה ואת הסוגיא כולה, עד שיצאתי בריקוד. ואילו התלמיד הזה, 
אף שהצליח לשים את מוחו וידו על התירוץ הגאוני הזה, לא התרגש 
ולא התלהב, אמר אותו ברישול מה, וכבר הוא עסוק בהשתובבות 
בחוץ עם חבריו, בלי לחגוג את ההישג שלו, בלי לחוש את ההצלחה 

שלו בפענוח הסוגיא...'
וכאן, הסביר לו רבי עקיבא אירר הסבר נשלא: כדי לעלות ולהתעלות 
- צריך לחוש סישוק מכל הישר  ולהשוך לראון  בתורה, להתמיד בה 
לימודי, צריך להעניק לעצמנו את הצל"ש על כל הצלחה בלימוד. 
ואילו התלמיד הזה, הואיל ולא חרר את ההישר שלו, לא הרריש את 
ההצלחה שלו, לא התררש מהתירוץ שעלה בידו - מי יודע אם יצליח 
הוא לא  לימודית,  יודע לחוש מהי הצלחה  לא  הוא  הרי  להתעלות, 

מציין לעצמו את הצלחותיו...
מאיר  צבי  רבי  הגה"צ  המשפיע  מצטט  אותו  זה,  נפלא  סיפור 
זילברברג שליט"א, מלמד את כולנו את הדרך להצליח: כדי להצליח 
את  לחגוג  ההצלחות,  את  להרגיש  באופי.  'מצליחן'  להיות  צריך 
עליהם  הישגים  לנוכח  לשבח  ציונים  לעצמנו  להעניק  ההישגים, 
עמלנו. זהו תנאי בל יעבור, כלי קיומי בדרך להצלחה. בלי זה - אי 

אפשר לצמוח, להתפתח, בוודאי שלא להצליח...
אחים יקרים! במקום להיות עסוקים עם מה שלא הצלחנו, עם מה 
את  נהשוך  הבה  עלינו,  שעברו  הכשלונות  עם  ליבנו,  את  ששובר 

המשך בעמוד 30
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הוא נכנס מיד למטבח והכין דייסת קוואקר משובחת, עירב בה חמאה 
טריה שהביא מירושלים, והריש לסבא רבי נתן צבי. הסבא טעם את הכף 

הראשונה, ובו בררע החל לירוק, ולצעוק שיש באוכל סם המוות ורצו 
להרעיל אותו.. בשום אושן לא אכל יותר...

עדיף לוותר על הרבה מעלות רוחניות, אם יש בהן 'מתכבד בקלון חבירו'

הרב בנימין בירנצוויר

"ולא יכל יוסף להתאשק וכו' ולא עמד איש איתו בהתודע יוסף 
לאחיו" )בראשית מ"ה, א'(

עשרים ושתיים שנה עברו מאז שנמכר יוסף למצרים, ועד שהתוודע 
לאחיו. עשרים ושתים שנה של סבל בלתי יתואר ליעקב, שיוסף בנו 
עלה  מה  ידע  לא  והוא  ממנו,  נעלם   - אחיו  מכל  עליו  אהוב  שהיה 

בגורלו!
פרעה,  בבית  לגדולה  שעלה  לאחר  יוסף  טרח  לא  באמת  מדוע 
שהוא  להודיעו  כנען,  בארץ  לאביו  מכתב  או  טלגרמה  מיד  לשלוח 
חי, להודיעו על הדרת כבודו בבית המלך? כיצד נתן לאביו להמשיך 

לסבול על העדרו במשך עשרים ושתים שנה?
שהוא  באור  מבאר  והוא  הקדוש,  החיים'  ה'אור  שואל  זו  שאלה 
יסוד גדול לחיים: יוסף חשש שמא כשאביו ידע מהימצאותו בארץ 
מצרים, יברר סיבת הדבר, ועל ידי כך תתברר לו מכירתו על ידי אחיו, 
צער  לאחיו  לגרום  יוסף  רצה  ולא  ויקללם,  עליהם  יקפיד  כי  ויתכן 
זוטרתא )פרשת  והוסיף על כך בפירוש הטור על הפסיקתא  ונזק. 
ויחי מח, ז(, שיוסף לא גילה לאביו את דבר היותו חי, אף שידע צער 
אביו הגדול, כי חשש שכשיבוא אל אביו וישב עמו, וישאלו על דבר 
ישיבתו במצרים וכיצד התגלגל לשם, ואז יצטרך לספר לשון הרע 

על אחיו ולביישם, וזה הוא לא רצה לעשות בכל מחיר.
יוסף היה מוכן לוותר על כל אוצרות התורה שהיה  מעתה נתבונן! 
לפגוש  העזים  רגשותיו  כל  על  הוא  התגבר  אביו,  אצל  ללמוד  יכול 
את אביו, ולו בשביל שלא יצטרך לדבר לשון הרע ולבייש את אחיו, 

ולגרום להם נזק וצער ולהתכבד ח"ו בקלונם!

 מסופר על המהרי"ל דיסקין שהיה סובל ממיעוט סוכר, והיה צריך 
לשתות תה עם הרבה סוכר, בשביל לאזן את רמת הסוכר שבגופו. 

פעם הביא לו שמשו תה לשיעור ושם כמה כפיות סוכר כהרגלו. 
והנה הרבנית שמה לב, שליד מיחם התה עמדה שקית המלח במקום 
הסוכר, ונזעקה לראות את שלום בעלה הגדול, שבטעות שתה כוס 
תה עם כמה כפיות מלח במקום סוכר, שזו ממש סכנה עבורו. שאלו 
את המהרי"ל מדוע לא העיר על כך, ואף לא נראה על פניו ולו עווית 
פנים  הלבנת  היתה  זו  כך,  על  מעיר  הייתי  אם  "הלא  ואמר:  קטנה, 

על  להתגבר  ההנהגה:  זו  אסור".  מחיר  בכל  וזה  לשמש....  ברבים 
הרגשות כדי לא לבייש השני.

חיים' למכור את ספריו, קרה שברדתו  ה'חפץ  באחד ממסעיו של 
מהעגלה באחת התחנות למתוח את איבריו, האיץ העגלון בסוסיו 
וברח, בהשאירו אותו לבד באמצע הדרך. כך נאלץ מרן ה'חפץ חיים' 
לכתת רגליו, עד שהגיע לעיירה. בבואו חקר על מקום מגוריו של 

העגלון, וכשנודע לו בא לביתו ושילם לו שכר הנסיעה. 
ועזב את העיירה מבלי שיוודע  מיד לאחר מכן שכר עגלה אחרת, 
לאיש על ביקורו במקום. הוא נימק את הנהגתו המוזרה בכך שלא 
רצה לגרום עגמת נפש לעגלון, שהלא בודאי חשב אותי להלך עני, 
ומשום כך הרשה לעצמו להתלוצץ ממנו, "והיה אם אתעכב בעיירה 
עם ספריי, אולי היתה מגיעה השמועה לעגלון שהאיש הזה שהתל 
ויהיה מצטער מאוד". כדי למנוע  בן תורה ומחבר ספרים,  בו, הוא 
צער זה, ושלא יהיה מתכבד בקלון העגלון כשכולם יגלו שכך עשו 

לו, הזדרז הח"ח ועזב את העיירה מיד...

באחרית ימיו של הסבא מסלבודקא, בעת שהתגורר בעיר האבות 
חברון, נתרופפה בריאותו, ובגלל חוקי המאכלים המיוחדים שקבעו 

רבי נתן צבי פינקל הסבא מסלבודקה
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לו הרופאים, והזהירות הרבה שהיתה דרושה לכך לטובת בריאותו, 
הכינו לו כמה תלמידים בעצמם יום יום את ארוחותי. היו תלמידים 
שמרוב הניסיון התמחו בכך, והאוכל אשר הם הגישו לו ערב לחיכו 

ביותר, והשפיע לטובה על הרגשתו ובריאותו. 
פעם קרה שאחד התלמידים שטיפל בו במיוחד, עזב ליום אחד את 
חברון והשאיר במקומו חבר אשר לא היה מנוסה בכך, כשהתלמיד 
הלז חזר, נודע לו שרבי נתן צבי סבל במשך זמן היעדרו. הוא נכנס 
מיד למטבח והכין דייסת קוואקר משובחת, עירב בה חמאה טריה 
צבי  נתן  רבי  הסבא  צבי.  נתן  רבי  לסבא  והגיש  מירושלים,  שהביא 
טעם את הכף הראשונה, ובו ברגע החל לירוק ולצעוק שיש באוכל 
באין  יותר.  אכל  לא  אופן  בשום  אותו...  להרעיל  ורצו  המוות,  סם 

ברירה הגישו לו אוכל אחר ממצרכים יבשים ויהי הדבר לפלא. 
להרעיל  שרצו  וטען  מקרה,  אותו  על  צבי  נתן  רבי  חזר  ערב  לעת 
מאד  התלהב  דיבור  כדי  ותוך  בתבשילו,  המוות  סם  והכניסו  אותו, 
רעל  חברו'!  בקלון  'מתכבד  מידת  מעורבת  כאן  הרי  "אוי!  ואמר: 
הדבר!  פתרון  נתגלה  עתה  תבשילי!"...  בתוך  עירבבו  כזה  רוחני 
הדייסה היתה טעימה מאד לחיכו, לאחר שסבל במשך היום שעבר. 
כי אותו תלמיד  נהנה ממנה הנאה מיוחדת, אולם הוא הרגיש  הוא 
כן  אם  מקומו,  ממלא  מחברו  יותר  בזה  שהצליח  בלבו,  מתנשא 
אפוא, זה מתכבד בקלון חברו, שהיא עבירה כה חמורה, משום כך 
הגיב על הדבר בהתמרמרות כזו, ואסר על עצמו את התבשיל כדי 
להעמיד את התלמיד החביב עליו על חומרת המידה הרעה הזאת, 

שכמוה כסם המוות, וכן כדי לדכא את תאוותו שגם בה ראה רעל 
נפשי ומידה מסוכנת )ספר ואהבת לרעך(.

 לשליחת תגובות לכותב הטור הרה"ג רבי בנימין בירנצוייג, 
7622500@gmail.com :כתבו ל

לעת ערב חזר רבי נתן צבי על אותו 
מקרה, וטען שרצו להרעיל אותו, 
והכניסו סם המוות בתבשילו, 
ותוך כדי דיבור התלהב מאד 
ואמר: "אוי! הרי כאן מעורבת 
מידת 'מתכבד בקלון חברו'!
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המשך מעמוד 1 | הראון רבי יצחק זילברשטיין שליט"א

המשך מעמוד 9 | הראון רבי חיים שנחס שיינברר זצ"ל

גדשו  רבים  ולקוחות  פתוחה  שהיתה  אחת  לחנות  והגיע  החנויות, 
את מבואותיה. 

את  שינעל  לשכנעו  וניסה  החנות,  בעל  אל  ניגש  סלובטיצקי  הרב 
חנותו, אך זה סירב בעקשנות. בשלב מסוים ניגש הרב סלובטיצקי 
אל המזוזה שהיתה בפתח החנות, ואמר בקול רם לעיני כל הנוכחים: 
התוכחה שלי, וניסיתי בכל כוחי לשכנע את בעל-הבית שיסגור את 
החנות, ואַתְּ גם תמשיכי להעיד לפני ריבון העולמים שהוא, החנווני, 

לא סגר את החנות!"...
המחאה נעשתה בתקיפות רבה, ומיד לאחר מכן יצא מהחנות.

ומה היה הסוף? - מיד בתום דבריו של הרב סלובטיצקי הפך המוכר 
המקום,  את  לעזוב  בחנות  שהיו  הלקוחות  כל  על  ציווה  עורו,  את 

וסגר את החנות.
שנחצבה  יהודי  של  מנשמה  להתייאש  אסור  שלעולם  ללמדך, 

ממרומים, ותשוקתה לקיים את רצון בוראה.
...לפעמים ניתנת ליהודי אפשרות לתקן את חילול-השבת שעשה 
בפרהסיא, על ידי קידוש שם שמים ושמירת שבת - שנעשים גם הם 

בפרהסיא.

והקשור  לאוזנינו,  שהגיע  שכזה  נוסף  מעשה  על  עכשיו  נכתוב 
למלאכת כותב.  

בו.  שיטפל  גוי  רופא  בשבת  שהזמין  יהודי,  בחולה  היה  המדובר 
הרופא דרש כתשלום 800 שקלים. ליהודי לא היה מזומן והוא נאלץ 

לשלם בצ'ק. 
הוציא  הוא  יתברך:  שמו  את  זה  יהודי  קידש  כיצד  תשמעו  עכשיו 

צ'ק, ורשם עליו לא שמונה מאות ש"ח, אלא אלף ש"ח!!!
במאתיים  הגדול  סכום  רשמת  מדוע  ושאל  מאוד,  התפלא  הרופא 

שקלים ממה שאמרתי לך? 
כתיבה  מלאכת  על  מצֻווים  אנחנו  ישראל  "בתורת  השיב:  והיהודי 
בשבת-קודש, וכל שתי אותיות שכותבים היא מלאכה בפני עצמה, 
לכן כתבתי 'אלף', מפני שמילה זו היא בת 3 אותיות בלבד, לעומת 
'שמונה מאות', שיש בה 9 אותיות, ורציתי להקל במלאכת-שבת"...

הדברים שהפליאו במאוד את הרופא-הגוי, התפרסמו אף הם ברבים, 
וגרמו לקידוש שם שמים גדול, כשאומות העולם ראו שיהודי מוכן 

לשלם יותר כסף, ולהקל על עצמו את המלאכה בשבת.

)מתוך הספר 'שבת בשמחה' בעריכת הרב משה מיכאל צורן(

כשניגש לשאול אמר לו מראש: למה לא תשאל את אביך? ורק אז 
ענה לו את תשובתו שלו.

וכן  שמים,  ויראת  תורה  מלבד  אחרים  דברים  שמכבדים  לו  כאב 
יראי שמים כיבדו  וכד'. פעם נקלע לאירוע שאנשים  תמכין דרבנן 
וכשדיבר  הדבר,  את  כאב  רבינו  חיצוניים.  דברים  מחמת  רק  אדם 
היו מכבדים  גם  על כך לאחר מכן אמר בכאב: "האם תלמיד חכם 
שאינה  חיצונית,  סיבה  מחמת  כך  אדם  לכבד  סיבה  יש  האם  כך? 
לו  לו שהלה נתכבד, הפריעו  ומצוות?"... לא הפריע  נוגעת לתורה 
גינוני הכבוד וההערצה שלא אמורים להיות אצל בני תורה, רק למי 

שהכבוד נובע מההערכה לפעלו בקשר לתורה ומצוות.
גם בתוך הישיבה ראו איך הוא מכבד ומגדל את תלמידי החכמים, 
כמה  כידוע  התורה.  עמלי  מרבנן  הצורבא  האברכים  לכל  ובכלל 
היה  זה  דבר  הישיבה.  סדרי  על  לשמור  הישיבה  מבני  תבע  רבינו 
בנפשו, וכאב לו לראות אברכים שמאחרים. פעמים רבות היה יושב 
בפתח בית המדרש בתחילת הסדר, לעודד את ההגעה בזמן. ופעם 
התבטא שכל הקושי העצום שיש לו מהנסיעות מתוך הטינוף ומתוך 

אברכים  לראות  מאשר  עבורו  קל  יותר  זה  חז"ל(,  )כל'  הטילטול 
מאחרים לסדר...

לבוא  יזרזם  וזה  האברכים,  יחתמו  בו  שעון  לשים  לו  הציעו  פעם   
בזמן. רבינו הסכים והמכונה נקנתה. לאחר מכן החליט רבינו שלא 
זה  אין  בזמן,  שיבואו  הנשגב  הענין  למרות  שכן  השעון,  את  ישימו 
מכבודה של תורה שאברכים יהיו כעובדים במפעל, וויתר על ענין 

זה.
גם בין בחורי הישיבה היה שומר על כבודם, ומדבר אליהם ברוממות. 
בני  את  בפרט  וכד'  אמר..."  "כבודו  בלשון  לבחור  פונה  היה  הוא 
העליה המיוחדים בשקידתם והשקעתם - רומם בצורה נפלאה. פעם 
ראה על רצפת בית המדרש כדורי אבק, ואמר לאחד מבני הישיבה 
שצריך לדבר עם האחראים לנקיון שינקו זאת. אותו בן תורה שראה 
שהדבר מפריע לרבינו, התכופף והחל לנקות בידו, אולם רבינו נתן 
לו סטירת חיבה על היד, והעיר לו בגערת חיבה: "לא עם היד, אתה 

בן תורה!"...

)מתוך הספר 'מגדלתו ומרוממתו'(
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המשך מעמוד 3 | הראון רבי יוסף אשרתי שליט"א

של  בנושא  מעורה  מאוד  שהיה  יהודי,  איזה  לשאול  צריך  אני  הזה 
כשרות ושחיטה. שאל אותי הרב אלישיב אם אני מכיר את היהודי 

ההוא, ואם יש לי דרך להגיע אליו כדי לשאול אותו את השאלה. 
"השבתי למרן זצ"ל שכן, אני מכיר את הרב ההוא כי עבד פעם אצל 
אבי )זצ"ל( והיום הוא עובד אצל השווער שלי )זצ"ל(, כך שאני יכול 

למצוא אותו. 
שלא  לברכה,  זכרונם  חמי  ואת  מורי  אבי  את  והזכרתי  "מאחר 
בשמותיהם, שאל אותי מרן זצ"ל 'מי אתה?', כלומר מי אבא שלי ומי 
השווער שלי. עניתי לו בחרדת קודש, והרגשתי שפעם הראשונה, 
אחרי תקופה ארוכה שאני שואל אותו בקביעות שאלות הלכתיות, 
מרן זצ"ל פותח בפני איזשהו צוהר קטנטן לקשר אישי יותר, מאשר 

עמידה בתור ושאלת שאלות. 
אוכל  אני  שאולי  נועזת  מחשבה  לי  עברה  נרגש.  הביתה  "חזרתי 
'שימוש',  אצלו  לעשות  לי  שירשה  ממנו  ולבקש  מרן,  אל  להיכנס 

לראות ולשמוע איך הוא עונה לאנשים על שאלות הלכתיות. 
'יזרוק אותי מהחלון'... מי אני  "הייתי בטוח, כמו שאומרים, שהוא 
זמן  לו  יש  ארוכות?  שעות  לצדו  לשבת  לי  ירשה  שהוא  אני  ומה 
לאנשים זרים? הרי כל דקה היתה אצלו קודש קודשים, הוא לא היה 
והוא פתח בפני את אותו צוהר  רגע, אבל חשבתי שמאחר  מבטל 
לא  אחרת  פנימה,  דרכו  להשתחל  לנסות  לפחות  מחובתי  קטנטן, 

אוכל לסלוח לעצמי על ההחמצה הנוראה. 
מכן  ולאחר  גדולה,  בהתרגשות  התהילים  ספר  כל  את  "אמרתי 
עליתי לירושלים, נכנסתי למרן ושאלתי: 'רבה, האם אני יכול לשבת 

כאן ולשמוע איך הרב עונה על שאלות???'. 
תהיה  שהתשובה  בטוח  הייתי  וחרדה,  מאימה  פרפר  שלי  "הלב 
שלילית נחרצת, אבל לגודל ההפתעה ענה לי מרן בחיוב: 'כן, אתה 

יכול!'. 
על  התחרט  הוא  כך  אחר  שמיד  בטוח  די  שאני  אומר  אני  "לכם 
כך"... מוסיף הגר"י אפרתי שליט"א בחיוך תוך כדי סיפור הדברים, 
"אבל בגלל המידות המופלאות שלו, הוא לא אמר כלום וסבל אותי 
רגע  כל  לנצל  בדומיה לאורך שנים... כמובן שמבחינתי השתדלתי 

שהתאפשר כדי להיות במחיצתו". 
במענה לשאלה מבהיר הגר"י  שליט"א: "ההרגשה גם שלי ובעיקר 
והאדירה  העצומה  בזכות  שמחה  של  תמיד  היתה  ביתי,  בני  של 
דור  בכל  ממש  יחידים  לה,  זוכה  אדם  כל  שלאו  בחלקינו,  שנפלה 
זוכים להיות קרובים כל כך לפוסק הדור, ואיני יודע בזכות מה זכיתי 

לכך. 
הוא  חזק  הכי  הרגש  אבל  זצ"ל,  הרבה  כלפי  רגשות  הרבה  לי  "יש 
לי  שאיפשר  לרבינו,  הטוב  הכרת  מלא  פשוט  אני  הטוב,  הכרת 

להתקרב אליו, למרות שלא הייתי ראוי וכדאי לכך". 

הרב הזכיר קודם את העניין שכל דברי מרן זצ"ל היו קודש קודשים, 
לא  זה  באמת  האם  דבריו.  אחר  ומהרהרים  אחריו  שואלים  היו  ולא 
הייתם  הרי  ברחלתן',  ה'היזהרו  על  לשמור  מדי,  קשה  אתרר  היה 

קרובים אליו כל כך, ואין זה דבר קל לשמור על יראת כבוד שכזאת 
לאורך שנים... 

"מי שהיה שם לא שואל כאלו שאלות. האישיות של מרן זצ"ל היתה 
ונפש,  בלב  בו  דבוקים  והיו  אותו  אהבו  כלומר  הוד',  'נורא  בבחינת 
אבל גם היתה יראת כבוד עצומה שאי אפשר להסביר במילים. זה 

לא היה בכלל ניסיון הנושא הזה של 'היזהרו בגחלתן'. 

ימלאו  הקרוב  בקיץ  הזה?  הנורא  החסר  עם  מתמודדים  באמת  איך 
עשר שנים תמימות להסתלקותו לשמי רום של רבינו הרדול. לכאורה 

זאת התמודדות קשה מנשוא... 
מאוד  מאוד  לי  חסר  זצ"ל  שרבינו  בוודאי  כלומר,  נכון...  ולא  "נכון 
ברמה האישית. במהלך כל יום אני 'נזכר' כמה וכמה פעמים שבעצם 
הוא כבר לא איתנו. יש לי שאלה, התלבטות, תהייה - פעם לא היתה 
עונה  והוא  זצ"ל  למרן  נכנסים  שערים,  למאה  נוסעים  בעיה,  שום 
ברגע אחד ופותר את כל הספקות... היום אין לי את זה וזה בהחלט 

קשה מאוד. 
הקב"ה  מאמינים.  בני  מאמינים  אנחנו  יהודים,  אנחנו  שני,  "מצד 
מנהיג את העולם, הוא מחיה והוא ממית, והוא גם זה שלוקח מאתנו 
את הצדיקים. אם הקב"ה קטף מעמנו את מרן זצ"ל, אז מקומו של 
מרן זצ"ל עכשיו הוא בגן עדן, ולא אתנו בעולם השפל הזה. מי אנחנו 

שנהרהר אחר מידותיו של הקב"ה חלילה וחלילה?... 
"לכן אנו משתדלים תמיד ללכת בדרכיו של הרבה זצ"ל. אני מנסה 
לחשוב מה הוא היה אומר על זה, איך הוא היה ניגש לבעיה הזאת, 

כיצד היתה נראית התשובה שלו לשאלה מסוג זה וכן הלאה. 
לו  היה  זצ"ל  מרן  הרי  לאמת.  תמיד  לקלוע  מתיימר  שאיני  "ברור 
שכל זך וישר, ועיני בדולח בהירות ומאירות. הוא היה רואה דברים 
שאנחנו בכלל לא חושבים עליהם, ולכן התשובות תמיד היו מדויקות 
וצודקות. אנחנו לא יכולים להגיע לדרגות כאלו, אבל אנחנו עושים 
מאמץ ומשתדלים לפחות להגיע הכי קרוב שאפשר. וכמובן שבכל 

ספק שואלים לגדולי ישראל, החיים עמנו לאורך ימים ושנים.
ועיקרי:  אחד  דבר  על  עצומה  וחרטה  גדול  צער  לי  יש  שכן,  "מה 
במשך השנים הייתי מעלה על הכתב דברים ששמעתי מפה קדשו, 
אבל מאחר ואז טעינו לחשוב שמרן זצ"ל יחיה אתנו עוד הרבה מאוד 
שנים, וחשבנו שתמיד נוכל לזכור את מה שכתבנו ואם לא, אז נוכל 
לברר אצלו עוד פעם, הייתי כותב את הדברים בקיצור נמרץ, ולא 

הקדשתי מספיק זמן כדי לכתוב אותם בצורה מסודרת ומפורטת. 
"היום, כשאני כותב את שו"ת 'ישא יוסף' ממה ששמעתי ממרן זצ"ל, 
לא פעם אני נאלץ לוותר על פסקים ואמירות מאוד מעניינות שלו, 
כי אין לי את התמונה המלאה, ואני לא זוכר את הפרטים המלאים. 
ואני מקפיד מאוד, שלא לכתוב שום דבר שלא ברור אצלי  מאחר 
במאת האחוזים שנאמר על ידי מרן, ובהקשר שבו נאמר הדבר, אני 
פשוט נאלץ לדלג על החלקים הללו, ועל דא ודאי קא בכינא, לצד 
השמחה הגדולה שאני שמח, על מה שכן הצלחתי לשמור ולשמר 

לאורך ימים ושנים בסייעתא דשמיא".
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כדי לעורר את אחיו מתרדמתם, ומהניכור שבו היו שרויים לאורך כל 
כך הרבה שנים. כשאוזן של יהודי שומעת צליל יהודי - גם אם היא 
 - ופשעים  עוונות  חטאים,  של  ערימות  מאחורי  ומוסתרת  מכוסה 
בכוחו של הצליל היהודי לעורר זיכרונות ישנים החבויים בלב האדם.
"כשרצה יוסף הצדיק למשוך בדברים את אחיו אליו, ידע אל נכון כי 
דווקא כאן, בתוך זוהמת מצרים, יעורר צליל של לשון הקודש אצל 
האחים הקדושים ניצנים חבויים, ויכירו ויידעו כי הוא יוסף אחיהם".

בכלל.  בכם  הבחנתי  לא  בצד.  "עמדתי  והוסיף:  בראשו  הנהן  גדי 
כששמעתי זמזום של בית אבא, נמשכה נפשי לצליל כבמטה קסם".
ואז סיפר לנו בקול בוכים על ההווה המפוקפק שלו, ועל קשיי החיים 
לו  אין  אבל   - רוחני  למשהו  פעם  מידי  נכספת  כשנפשו  כאן,  שלו 
מהיכן לשאוב זאת. נפשו יצאה בדברו, כשסיפר שהשירה שלנו ליד 

הכביש הסואן החזירה אותו אחורנית, והוא מתרפק ומתגעגע לבית 
סבא, שהיה יהודי חרד לדבר ה'.

"אנחנו  להם:  אמרתי  אנשים.   12 היינו  גדי.  גם  כולנו,  למלון  עלינו 
שדי  מוסתרים,  חבויים  מטענים  עמו  נושא  אחד  כל  שבטים.   12
לעורר אותם בצליל קטן. זה כוחו של היהודי וכוחו של עם ישראל, 
אין  יהודי תועה.  אין  ובקור.  ובמים, ברוח  ה' באש  הנמשכים אחרי 

יהודי אבוד!".
בבוקר,  בה'.  אמונה  בענייני  ושוחחנו  ערים,  נותרנו  לילה  אותו  כל 
לאחר טבילה במקווה במנהטן הגויית, פנינו לתפילה, כשעוד חייל 
יהודי שב למפקדה. עוד ניצוץ יהודי נדלק ושב לכור מחצבתו כאן, 

בשאונה של מנהטן.

)מתוך הספר 'אור השבת'(

התמונה, הבה נתחיל להביט ולחרור על כל הצלחה, קטנה כרדולה. 
נכון, כישלונות וטעויות מחייבים חשבון נשש ותיקון הטעויות, אבל 
בתודעה השנימית עלינו לחיות בתודעה של הצלחה, מתוך מבט על 

ההצלחות שלנו, על ההישרים בהם זכינו!
ליבנו,  את  תמלא  הזו  שהתחושה  ככל  'הצלחה',  חיי  שנחיה  וככל 
ייקל  כך   - בעבר  והצלחנו  ויכולים  מסורלים  אנו  כי  שנרריש  ככל 
עלינו ותהיה לנו סייעתא דשמיא להצליח רם בהווה ובעתיד, לעלות 
כיוסף  מצליח'  'איש  כולנו  ונהיה  ולהתשתח,  לצמוח  ולהתעלות, 

הצדיק, בכל תחומי החיים!

סוד הריקוד היומיומי...
אם רצוננו לפצח את החידה, מה גורם לאנשים להיכשל שוב ושוב, 
ליפול ולהישבר, כדי לדעת מהי הדרך ההפוכה - כיצד ניתן להבטיח 
את ההצלחה והפריחה, הסכיתו ושמעו גילוי נורא, אותו גילה הרה"ק 

רבי אהרן מקארלין זי"ע:
או  ממסחרו  הביתה  ששב  יהודי  שיש  היא,  ביותר  הרדולה  הבעיה 
אינסשור  לו  ארבו  היום  במשך  הלא  בריקוד.  יוצא  ואינו  מעבודתו, 
יום  אורח,  עובר  לכל  נעים  ביחס  והשה,  העיניים  בשמירת  נסיונות, 
שלם רדוש קרבות במלחמה אחת ארוכה, שב הביתה וצונח על הכסא, 
כאילו לא קרה דבר. הרי המינימום הנדרש הוא לצאת בריקוד סוחף 
במסחר הרון. הוא עובר, לערוך סעודה רדולה, הרי אתה שב משדה 

הקרב ואינסשור נצחונות בכיסך, היכן ההתררשות? היכן השמחה?!
בהצלחות.  ולהכיר  לדעת  הוא  ההצלחה,  סוד  למדנו:  דרכנו  ולשי 
למקד בהן את המבט, לקחת מהן כוחות ואנרריה. וככל שנדע לשמוח 
וליטול מהן  כל הצלחה, להתמקד בהצלחות  ולשוש על  הישר  בכל 

כוחות - כך נזכה בס"ד לעוד ועוד הצלחות נשלאות! 

 לשליחת תגובות לכותב הטור ולקבלת העלון 
6182918@gmail.com-של הרב אשר קובלסקי: במייל, כתבו ל 

מתוך הספר המפואר פניני פרשת שבוע
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 מה הורה הררש"ז אויערבך בקשר לעליות בשמחת תורה? 
 סעודה בימי החנוכה – האם היא נחשבת לסעודת מצוה?

 האם צריך להדליק נרות חנוכה במטוס?

סיכום 
שבועי 

ב'דף יומי 
בהלכה'

מֵהלכות שמחת תורה

• בשמחת תורה, נהוג להרבות את העליות לתורה, כדי שכולם 

והגרש"ז  לתורה;  עולים  הילדים  שגם  ונוהגים  לתורה.  יעלו 

גמרא,  לומדים  שכבר  תשע,  בני  ילדים  שרק  הורה,  אויערבך 

יעלו לתורה.

יש   – תורה  בשמחת  לארץ  בחוץ  הנמצא  ישראל  ארץ  בן   •

אומרים שאין לכבדו בעליית 'חתן תורה', כיון שעבורו זהו יום 

חול; ויש אומרים, כי אם הוא תלמיד חכם, אדרבה, ראוי לכבדו 

בכך.

• בשמחת תורה, נוהגים להוציא את כל ספרי התורה שבארון 

בריקודים  פעמים,  שבע  הבימה  את  עמם  להקיף  הקודש, 

ובמחולות, ולומר שירות ותשבחות להשי"ת תוך כדי ההקפות.

ובזמרה  ברקידה  להתאמץ  אדם  לכל  ראוי  תורה  בשמחת   •

לכבוד התורה. ויש שכתבו, שהנזהר לשמוח ביום זה בשמחת 

התורה, לא תפסוק התורה מזרעו.

• בשמחת תורה, מותר לרקוד ולמחוא כפים, לכבוד התורה, על 

אף שבדרך כלל הדבר אסור מדרבנן בשבת וביום טוב.

– נחלקו  אָבֵל בתוך שנים עשר חודש לפטירת אחד מהוריו   •

ובריקודים בשמחת  ב'הקפות'  הפוסקים אם רשאי להשתתף 

תורה.

מֵהלכות חנוכה

ניסים  שני  לזכר  נתקנו  החנוכה,  ימי  שמונת  ומנהגי  מצווֹת   •

על  החשמונאים  של  הניצחון  נס   – שני  בית  בימי  שאירעו 

והספיק  אחד,  יום  של  כמוּת  בו  שהיתה  השֶׁמֶן  ונס  היוונים, 

לשמונה ימים.

אינה  החנוכה  בימי  הנערכת  סעודה  ערוך,  השולחן  לדעת   •

נחשבת לסעודת מצוה. אולם, לדעת הרמ"א ואחרונים נוספים, 

בסעודה  מוסיפים  וכאשר  אלו;  בסעודות  מצוה'  'קצת  יש 

החנוכה  בימי  הסעודה  נחשבת  להשי"ת,  ותשבחות  שירות 

כסעודת מצוה ממש.

• לדעת השולחן ערוך – אחד מבני הבית מדליק עבור כל בני 

הבית נר אחד ביום הראשון של חנוכה, ומוסיף והולך נר אחד 

בכל יום. ולדעת הרמ"א – כל אחד מבני הבית מדליק באופן זה 

לעצמו.

עושות  אינן  שהנשים  הראשונים,  מימות  כבר  ישראל  מנהג   •

נרות החנוכה  מלאכה במשך כמחצית השעה מעת שהודלקו 

בביתן, לאות היכר שאסור להשתמש לאור הנרות.

הדלקת  ממצוַת  פטור  שהוא  אומרים  יש   – בית  לו  שאין  מי   •

את  לקיים  שיוכל  לכך  לדאוג  שעליו  אומרים,  ויש  חנוכה;  נר 

חפציו  את  למכור  אף  האדם  על  חובה  לדעתם,  ולכן,  מצוָתו; 

האישיים, כדי לשכור בית ולקיים בו את מצוַת ההדלקה.

• הטס במטוס בימי החנוכה בטיסה הנמשכת לאורך כל הלילה 

ללא  מתאים(,  אישור  )לאחר  במטוס  שידליק  אומרים,  יש   –

ברכה; ויש אומרים, שהוא פטור מההדלקה.

שהלהבות  באופן  בעיגול  החנוכה  נרות  את  להציב  אין   •

עלולות להתחבר יחד ולהֵראות כמדורה, משום שהנס שלזכרו 

מדליקים את נרות החנוכה, היה בהדלקת נרות בבית המקדש, 

ולא במדורה. וכן אין להציב את נרות החנוכה בשורה מזוגזגת 

ויֵּראו  יציבם בעיגול  – מחשש שמא  יוצא'  ואחד  נכנס  'אחד   –

כמדורה. ויש שכתבו, כי צורה זו עצמה נחשבת כ'מדורה'.

החנוכה  נרות  את  ומדליקים  אחד  בבנין  הדרים  אנשים  שני   •

בפתח חדר המדריגות, וכיוצא בזה – יניחו את נרותיהם באופן 

שיהיה ניכר כי אלו הם נרות של שני אנשים.
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"אין בכוחי לנסות לתאר מעט מררשי הריל שעלו בי השבוע, כששמעתי 
ב'קו דרשו' את הציון שלי על מבחן קנין שביעית: 100 אחוז"...

מאחורי הקלעים של תוכנית 'קנין שביעית' ושעילות 'דרשו'

עשרת  מתוך  השני  המבחן  התקיים  וישב,  פרשת  של  חמישי  ביום 
לכבוד  'דרשו'  של  הייחודית  התוכנית  שביעית',  'קניין  של  המבחנים 

שנת השמיטה. 
'קנין שביעית' הפתיע מאוד את  מספר הנבחנים שהצטרפו לתוכנת 
הנהלת 'דרשו'. פתיחתה של תוכנית חדשה היא תמיד עלומה, כמה 
יצטרפו, האם התוכנית בנויה נכון, וכו' וכו'. הרבה עבודת הכנה נדרשת 

כדי שאכן תוכנית תצליח, ובסייעתא דשמיא, אלפי נבחנים הצטרפו.
היתה  'דרשו'  להנהלת  הקלעים:  מאחורי  משהו  לספר  המקום  כאן 
התלבטות גדולה מתי להתחיל את התוכנית. לכאורה, הזמן המתאים 
ביותר לתחילת התוכנית, היה בתחילת חודש תשרי. יש בימי הרחמים 
והסליחות התעוררות גדולה לרוחניות, ותחילת שנת השביעית - מה 
הניסיון  לאור  זאת,  בכל  אך  זו?  מעין  תוכנית  לפתיחת  מתאים  יותר 
שהצטבר ב'דרשו', הוחלט שלא לפתוח אז את התוכנית אלא להמתין 

לתחילת חודש חשון. 
מהניסיון נלמד, כי לא כדאי להתחיל תוכנית חדשה בסמוך לימי בין 
הזמנים, הישיבות והכוללים אינם כסדרם, והעיסוקים השונים בחגים 

וימי בין הזמנים, מקשה על הלימוד בתוכנית חדשה.
גדולים,  רב, האם התוכנית אכן תגיע לממדי הצלחה  נוצר מתח  לכן 
מרובה  רוח  קורת  הביאה  נבחנים,  אלפי  של  הצטרפותם  ב"ה  ואכן 

לעוסקים במלאכה.
מספר:  ב'דרשו'  וקהילות  ציבור  מחלקת  ראש  דייטש,  שמעון  הרב 
הלימוד  וחוברות  המבחנים  תוכנית  על  מקבלים  שאנחנו  "התגובות 
הנלוות אליהן, הן יוצאות דופן. אנשים פשוט לא מפסיקים להודות על 
ההזדמנות ש'דרשו' נתן להם, להיכנס לנושא הזה של הלכות שמיטה, 
בצורה מסודרת, עם חוברת חודשית מרוכזת, שבה הם מוצאים את כל 
תכני הלימוד הנדרשים, ממשניות 'שביעית' עם פירוש הר"ש והר"מ, 
כולל הלכות שביעית ברמב"ם, דרך ההלכות הפסוקות ב'דרך אמונה', 
של מרן שר התורה הגר"ח קנייבסקי שליט"א, כשהכל מסודר בחוברת 
המעשה,  לשפת  הלימוד  את  שמחבר  נפלא  חיבור  עיניים,   מאירת 
עם  ביותר,  והפרקטית  היומיומית  ברמה  למעשה  הלכה  של  באופן 
טעם  בטוב  אופניו  על  דבור  דבר  האחרונים,  גדולי  כל  של  פסקיהם 

ודעת". 
הרב דייטש מציין מכתב תגובה שהגיע מאחד מנבחני 'קנין שביעית' 
שכותב בין היתר: "אין בכוחי לנסות לתאר מעט מרגשי הגיל שעלו בי 

השבוע, כששמעתי ב'קו דרשו' את הציון שלי על מבחן קנין שביעית: 
100 אחוז! הסיפוק והכח שזה נתן לי להמשיך ולשנן את החומר למבחן 
לומר  רוצה  אני  במילים.  זאת  לתאר  אפשר  אי  עצום,  הוא   - הבא 

ל'דרשו' תודה רבה מעומק הלב!". 
וגורמת  ותעצומות,  עוז  לו  נותנת  שביעית'  ב'קנין  ההצלחה  לדבריו, 
לו לנסות ולהיבחן בתוכניות נוספות, כשעיקר שאיפתו ותקוותו היא 
להיבחן בס"ד בתוכנית 'קנין ש"ס', אולי אפילו במחזור הבא של 'הדף 

היומי', שיתחיל בעוד כחמש שנים בלבד... 
וכך אמר לנו הגאון רבי יוסף אפרתי שליט"א, נאמן ביתו של מרן פוסק 
הדור הגרי"ש אלישיב זצ"ל, וראש בית המדרש להלכה בהתיישבות, 
שקבע את סדר הלימוד בתוכנית 'קנין שביעית': "כיום אכשר דרא, ומי 
שנכנס לחנות ירקות מקבל את כל המידע הרלוונטי. על כל דוכן יש 
שלט שמצהיר באילו פירות וירקות מדובר. הוא יודע אם זה 'נוכרי' או 
'חו"ל', הוא יודע אם זה 'שישית' או 'אוצר בית דין', וגם אם אומרים לו 
שזה מחו"ל, במקרים רבים גם מפרטים מאיזה שטח זה בדיוק, שיידע 

אם זה חו"ל לפי כל הדעות או רק לפי דעה פלונית, וכן על זה הדרך. 
המקור  מה  לדעת  להבין,  ללמוד,  אדם  חייב  מבעבר,  יותר  היום  "ולכן 
להיתר של פירות נוכרי, מי הם הפוסקים החולקים סביב השאלה, אם 
מקום פלוני הוא אדמת ארץ ישראל או אדמת חו"ל. צריך לדעת ולהכיר 
הזה  בעניין  רוצה  אני  ולומר:  לבוא  אפשר  ואז  והדעות,  השיטות  את 
ידיעה  מתוך  לבחור  ההיא.  הדעה  כמו  אנהג  אני  הזה  ובעניין  להחמיר, 
והבנה, ולא מתוך בורות וחוסר היכרות עם הנושא כולו, חלילה וחלילה". 

הצצה לרגעים מרגשים השבוע
הרב יהושע לייבזון שתופסים את תשומת הלב

הרב שמעון דייטש, ראש מחלקת ציבור וקהילות ב'דרשו'


